Mr. LiepeLEr. And we will mark the document Exhibit No. 2.

(Document marked “Exhibit 2.")

Mrs. SieceL. Wait a minute. Let me just correct that, Marion would have
written her own initials. That isn't my handwriting. I never made an "E" like
that. I don't know who did that.

Mr. LigseLEr. You.have no question, however, that this is the report prepared
by you?

Mrs, S1eeeL. No; I have absolutely no question. This is my dictation into the
record. I know—that was Sadie Skolnick. That was the undersupervisor at the
time. That is who that 8.8, is.

Mr. Lieserer. T have initialed Exhibit 2. So that we are sure we are talking
about the same exhibit, would you initial it also, please?

Mrs. StecEL. Sure. [Witness complies.]

Mr. Lieperer. Exhibit 1 consists of six pages; is that correct?

Mrs. Siecen. Yes.

Mr. Lieserer. After reviewing the report which you prepared in conmnection
with Lee Oswald back in 1953, is your recollection refreshed so that you could
add anything other than that which is already set forth in the written report
which you prepared at that time?

Mrs. SieceEl. No; Ican't add a thing to that.

Mr., LieseLER. Would you say after reviewing the report that you prepared at
that time that this boy gave any indication to you back in 1933, that is, as indi-
cated in your report, that he had any violent tendencies or tendencies in this
direction, in the direction of violence?

Mrs. Sieger. Well, I can only say from what I wrote in that report that appar-
ently this was a youngster who was teetering on the edge of serious emotional
Illness. Now, whether that included violence I am not prepared to say.

Mr. Lieserer. You couldn't say that one way or the other from the material
set forth in your report ; s that correct?

Mrs. Srecer. Yes; T would say that is correct. y

Mr. Lieserer. Can you think of anything else that you would like to add to the
record after reviewing these reports that you think might be helpful to the Com-
mission in its work?

Mrs. SieceL. Iam sorry, there is nothing I ean add.

Mr. LaepELER. 1 have no more questions. I want to thank you very much on
behalf of the Commission.

Mrs. Siecer. Not atall. Itisa real tragedy.

Mr. LieserLeR. Thank you very much, Mrs. Siegel.

Mrs. SigceEL. Yes; not at all. Thank you. Goodbye.

TESTIMONY OF NELSON DELGADO

The testimony of Nelson Delgado was taken on April 18, 1964, at the U.S.
Courthouse, Foley S8quare, New York, N.Y., by Mr. Wesley J. Liebeler, assistant
counsel of the President’s Commission,

Nelson Delgado, having been first duly sworn, was examined and testified as
follows:

Mr. LieserEe. My name is Wesley J. Liebeler. I am a member of the legal
staff of the President’s Commission investigating the assassination of President
Kennedy. Staff members have been authorized to take the testimony of wit-
nesses by the Commission pursuant to authority granted to the Commission by
Executive Order No. 11130, dated November 28, 1963, and Joint Resolution of
Congress No. 137.

Under the Commission's rules for the taking of testimony, each witness is to
be provided with a copy of the Executive order and of the joint resolntion, and
a copy of the rules that the Commission has adopted governing the taking: of
testimony from witnesses. .

The Commission will provide you copies of those documents. 1 cannot do it
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at this point because I do not have them with me, but we will provide you with
copies of the documents to which I have referred.

Under the Commission's rules for the taking of testimony, each witness is
entitled to 3 days’ notice before he is required to come in and give testimony.
I don’t think you had 3 days' notice.

AMr. DELcapo. No.

Mr. Lieseren. But each witness can waive that notice requirement if he
wishes, and I assume that you would be willing to wnive that notice requirement
since you are here; Is that correct?

Mr. DELgapo. Yes.

Mr. Lieserer. We want to inquire of you this morning concerning the associa-
tion that the Commission understands you had with Lee Harvey Oswald during
the time that he was a member of the United States Marine Corps. The Com-
mission has been advised that you also were a member of the United States
Marine Corps and were stationed with Oswald in Santa Ana, Calif., for a period
of time.

Mr. Drrgano. Yes,

Mr. Lieserer. Before we get into the details of that, would you state your
full name for the record, please?

Mr. Dereapo. Nelson Delgado.

Mr. Lieserer. You are now in the United States Army; i that correct?

Mr. DELcano. That is correct.

Mr. Ligrerer. What is your rank?

Mr. Dereapo. Specialist 4.

Mr. Lienerer. What is your serial number?

Mr. Deroano. RA282 53 T99.

\ Mr. Liesgrer. Where nre you stationed?

Mr. Dercapo. T am stationed at Delta Battery, 4th Missile Battalion, Tist
Artillery, in Hazlet, N.J.

Mr. LieseLer. How long have you been in the Army?

Mr. Dergano. I joined the Army on November 1, 1060.

Mr. Lresecer. What kind of work do you do in the Army?

Mr. Deroavo. I am a 94116, which means that T am n cook, with a lingnist
digit, which means I can speak and write Spanish fluently. That is what that
last 6 in that digit means. )

Mr, Liererer. Where did you go into the Army?

Mr. DErgano. I went into the Army at Fort Ord, Calif.

Mr. LizseLer. And would you briefly tell us the training that you received
after yon went into the Army and the places at which you were stationed from
the time you went into the Army up to the present time?

Mr. Deraano. Well, in 1960, November 1860, T reported at Fort Ord. Approxi-
mately 15 days after I reported there I received orders for Germany. I had no
basic training becnuse of my Marine Corps basic training took care of that.

December the 1Gth, 14th, around there, T left for Germany. And I arrived
in Germany, and I served with Headquarters Battery, 5th Missile Battalion, 6th
Artillery, APO 34, at Banmholder, Germany.

Mr. LiereLer. How long were you stationed in Germany ?

Mr. Detsapo. 1 was stationed there approximately 2 years and a day.

Mr, LieseLER, Were you stationed with the same outfit all that time?

Mr. Decaano. No. Bix months of the time T was with them: then T was trans-
ferred to a line battery, C Battery, snme missile battalion, same artillery, and
I was for a while the old man's driver, the captain’s driver; and then T was—I
asked for a transfer to the messhall so I conld get advanced in my rating, and
1 was put in the messhall, then promoted there also, and I have been a cook
gince then.

Mr. Lienerer. Did you stny with the C Battery until you left Germany? .

Mr. DELoapo. Yes,

Mr. LieneLER. Approximately when did you leave Germany?

Mr. Detoapo. December the 8th. December the Sth.

Mr. LigneLer. 19627

Mr. Deroapo. 1062, right.

Mr. LieneLeR. Where were you stationed after that?
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© _ Mr. Dercano. Fort Hancock, N.J.; and from there I was put in the line battery,
Delta Battery.
.+ Mr. LieskLEr. And that is where you are assigned at the present time?

Mr. DELGApO. That is right.

Mr. LiEReLER, Are you working now as a cook?

Mr. DeLoapo. That is right.

Mr. Lreserer. You are also the mess steward of your messhall ; is that correct?

Mr. DeLcapo. No, not mess steward ; first cook.

Mr. LiengLER, First cook?

Mr. DeLcADo. Right.

Mr. LiepeLen. So you are not in charge of the messhall?

Mr. Dergapo. No; I am in charge of the personnel that work the day I am
working.

Mr. LieBerer. You mentioned that your MOS, I believe it I8 called, your
military occupation specialty, has an indication that you are qualified to speak
Spanish or another language; is that correct?

Mr. DeLGapo. Right.

Mr. LieserEr. Did you take tests while you were in the Army to establish
your proficiency in the Spanish language?

Mr. Deraapo. Yes, I took the language proficiency test, and also the ocs
test, the regular test they give you when you first go Into the service, and I
passed them all. Tt's in my 201 files, my military records.

Mr. Lieperer. Did you pass the Spanish proficiency test?

@EWHH.._ Dergape. Yes. In fact I was offered to be sent to Monterey language

ool.
mﬁgﬂ ,‘Eg. To continue your studies in connection with the Spanish lan-

age? '

Mr. DELGapo. Yes.

Mr. Taeperer. You took the Spanish proficiency test when you came into the
Army at Fort Ord; is that correct?

Mr. DeELGADO. Yes.

Mr. LieBeLER. Where were you born?

Mr. Deraano. I was born in Brooklyn, N.Y., in 1939,

Mr. Lieseter. At what address? Where?

Mr, DeLeavo. I believe it was Kings County Hospital.

Mr. LieseLer. Your parents still reside in Brooklyn?

Mr. Dercapo. 303 47th Street. That's what my address was during the
Marine Corps, but right now the neighborhood is tore down, so there's no
record of it now.

Mr. LiepeLer. Your parents reside in Brooklyn?

Mr. DErgapo. No. My parents are divorced. One lives in Puerto Rico, and
my mother lives in California.

. En.ﬁ_arn? You :3Mo at the address in Brooklyn fhat you just gave me

rom the time you were born until the time you wi 3
e Pt i e you went into the Marine Corps;

Mr. Dercapo, That's correct.

Mr. Lieperer. Tell us briefly where you went to school.

Mr. DErgano. That's pretty hard to keep track of, because I was like a yo-yo,
back and forth from one parent to the other. But I went to school in P.8. No. 2.

Mr. Lieserer. In Brooklyn?

Mr. DeLcapo. In Brooklyn, until the third grade, and I was transferred. I
went to California with my mother. I was there In the Park Avenue Gram-
mar School from the third grade to the fifth,

Mr. Lizsecer. What city in California?

Mr. DeLcapo. Wilmington, Calif. And then I went back to New York, back
to P.8. No. 2 for the 5th grade to the Bth, graduated from there, went to
public school, Dewey Junior High School—I don't know what P.S. it Is—from
the 7th grade to the 8th and then went back to California and went to Wilming-
ton Junior High School from the Tth to the—about the 11th grade, and the
1ith grade I went back to Brooklyn into Manual Training High School ond
dropped out after the 11th grade.

Mr. Lieserer. You have not graduated from high school?
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AMr. DELgane. No. I have my high schonl graduation through T"SAFI,

Mr. TLaesergr. That Is the United States Armed Forces Institute; Is that
correct?

Mr. DELgapo. That's correct.

Mr. Lieserer. When you dropped out of school here in Brooklyn, did you
then join the Marine Corps?

Mr. DeELeapo. No. I held a job for a while at Van Dyk & Reeves, on 42d
Street and 2d Avenue, in Brooklyn, N.Y.

Mr. LieseLer. What kind of a job was that?

Mr. DELgApo. It was just a regular laborer at an olive factory, making Mara-
schino cherrids and olives and so forth. And it lasted about 214 months, and I
joined the Marine Corps.

Mr. LieneLer. Do both of your parents speak Spanish?

Mr. DeLgAapo. Yes,

Mr. LIgperLER. Are they both from Puertn Rico originally?

Mr. Dergano. Yes.

Mr. LieneLer. Approximately when did they come from Puerto Rico?

Mr. Deroapo. My father eame when he wns roughly 20 years of age. My
mother came when she was about 13,

Mr. LigsereR. Approximately hold old are your parents now?

Mr. Dergano. My father is around 48. My mother is about 42.

Mr. LienserLer, Where did you join the Marine Corps?

Mr. DeLgapo. Down at Whitehall Street, in New York City.

Mr. LigneLer. What training did yon receive? Where were you sent?

Mr. DELGADO. Well, when we left New York I was sent to Parris Island, 8.C.,
for basie training. Upon completion of that, T was sent to Camp Le Jeune,
N.Q.. for intensive trainingz. Then T received schooling in electronics school at
Jacksonville Naval Air Station, Jacksonville, Fla.

Mr. Ligperer. Can you remember when you were there at Jacksonville?

Mr. Detgano. T was there in 19—the the beginning of 1057.

Mr. Lieneceg. What is the exact title of the school that you went to? Do
you remember?

Mr. DeLgano, Electronics school is all T can remember. From there, upon
graduation from there, I received my choice of training, which was afrcraft
control and warning, and I was sent to school at Biloxi Air Force Base, Miss.,
and there I went to aircraft control and warning school there, and it Insted
about T weeks. Upon completion there and graduntion, I received my orders
for Marine Air Control Squadron 9, Santa Ana, Calif.

Mr. Ligsecer. Approximately when did you arrive at Santa Ann?

Mr. DeLgApo. The beginning of 1058,

Mr. Lieperer. Did you make the acquaintance of Lee Harvey Oswald at any
time prior to the time that youn arrived at 8antn Ana?

Mr. DeLgapo, No.

Mr. LigpeCer. You didn't know Oswald while you were in school at Biloxi
or Jacksonville?

Mr. Dercano, No. He was past that already.

Mr. LiegeLer. Oswald had been to these schools?

Mr. DeLgapo. Yes.

Mr. Ligsgcer. Did you learn subsequently that Oswnld had been In school
in Jacksonville and Biloxi?

Mr. DELaapo. All of us in MOS 6741 kuew that he had been there.

Mr. LieneLEr. For the benefit of the record, MOS8 stands for Military Occu-
pation Specialty., Is that right?

Mr, DEvcADo. Yes.

Mr. Lreserer. And the MOS number that you have just referred to was what?

Mr. DELgADO. Airborne electronics operntors is nhout the equivalent, I guess.

Mr. LigpeLER. Airborne electronics operator?

* Mr. DeLcapo. Yes; our job was the surveillance of aircraft In distress, con-
trol of intercepts and approaches, and mostly alr surveillnnce and help of
alreraft running into problems.

Mr. LieseLER. How long were you stationed at Santa Ana?
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Mr. DeLgano. From 1958, 1 would say, until November 2, 1959, when 1 got
discharged.

Mr. Ligperer. So you were at Santa Ana after you completed your training,
throughout your entire Marine Corps career?

Mr. DeLgApo. That's right.

Mr. LigsgLer. Until the time you were discharged?

Mr. Dergano. That's right.

Mr. Ligserer. Did you have access to classified information of any sort in
the course of your work at Santa Ana?

Mr. DeLcapo. Yes; we all had access to information, classified information.
I believe it was classified secret. We nll had secret clearances. There was
some information there as to different codes and challengzes that we had to give
to aircraft and challenges and so on.

Mr, Lieserer. In other words, if I can understand correctly the nature of your
work, you actually worked in a control room?

Mr. DeLgapo. Yes.

Mr. LigseLer. Observing radar screens?

Mr. DerLgapo. That's right.

Mr. LiepeLer. And when the radar screen would pick up an alreraft, you
would then challenge that aireraft?

Mr. Dergapo. Right,

Mr. Lieperer. And it would have to identify itself?

Mr. DELGADO. That’s true. ’

Mr. LreBeree. And the code or signals that you sent to the aireraft requesting
it to identify itself were classified information? )

Mr. Dergapo. That's right, along with the range capabilities of the radar
sets and their blindspots and so forth and so on. You know, each site has blind-
spots, and we know the degrees where our blindspots are and who covers us and
that information. That's considered secret, what outfit covers us and things like
that.

Mr. LieBELER. And what was the latter——

Mr. DerLcano. What outfit covers us, that we can see. And as I say, the
eapabilities of the radars, as I said before.

Mr. LiesereEr. How far out they can reach?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr, LigserEr. And pick up an aireraft?

Mr, Dercano. Yes; and how high——

Mr. Lieserer. And how high
 Mr. DeLapo. And how low we can catch them and where we can't catch them.
“Mr. LieseLeR. And I suppose all the men who worked with the radar sets knew

these things?

Mr. DeLgapo. They all knew. What do they call it mow—authentication
charts, which i also a secret.

Mr. LieseLer. What is the nature of these charts?

Mr. DeLcapo. Authorization chart is, if we receive an order over the phone,
over the headsets—authentication, Pardon me. That's the word. Let's say
this order, we can question it. What it actually amounts to, he has to authenti-
cate it for us. Now, he should have the same table or code in front of him that
I have. He gives me a code. I would look it up in my authenticatlon chart,
decipher it, and I could tell whether or not this man has the same thing I am
using. And this changes from hour to hour, see. There's no chance of it—and
day to day, also.

Mr. Lieserer. So that the information, the code itself would not be of any
particular value to the enemy, since it is changed ?

Mr. Dergano. It's changed from day to day : no.

Mr. LieseLEr. Did there come a time when you were stationed at Santa Ana
that you met Lee Harvey Oswald?

Mr. Deraano. Yes; in the beginning of 1950. He arrived at our outfit. I
didn't take no particular notice of him at the time, but later on we had—we
started talking, and we got to know each other quite well, Thig is all before
Christmas, before I took my leave,
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Mr. LieserLER. This was in 1957 or 19587

Mr. DeLcano. 1958, And we had basic Interests. He liked Spanish, and he
talked to me for n while in Spanish or tried to, and since nobody bothered, you
know—I was kind of a loner, myself, you know. I didn't assoclate with too
many people.

Mr. LieseLer. How old were you at that time?

Mr, DeEreapo. I was 17—18 years of age ; 17 or 18.

Mr, LieBeLER. About the same age as Oswald?

Mr. DeErcano. Right. He was the same age as I was. And nothing really de-
veloped until I went on leave—oh, yes. At the time he was—he was comment-
ing on the fight that Castro was having at Sierra Madres at the beginning, just
about the turn of 1959. When I went on leave, it just so happened that my
leave coincided with the first of January, when Castro took over. So when I
got back, he was the first one to see me, and he said, “Well, you took a leave
and went there and helped them, and they all took over.” It was a big joke.

So we got along pretty well. He had trouble in ome of the huts, and he
got transferred to mine.

Mr. Liengrer. Do you know what trouble he had in the other hut?

Mr. Dereano. Well, the way I understand it, he wouldn’t hold his own.
Came time for cleanup, and general cleanliness of the barracks, he didn't want
to participate, and he would be griping all the time. So the sergeant that was
in charge of that hut asked to have him put out, you know. So consequently,
they put him into my hut. . N

Mr. LieserLEr. What were these huts? Were they quonset huts?

Mr. DeLGapo. Quonset huts, right. : &

Mr. LieneLre. And they served as barracks, right?

Mr. Dercano. Right.

Mr. Ligserer. How many men——

Mr. DELeapo. Each quonset hut was divided in half. Now, in each half lived
six men, two to a room. They were divided Into two rooms with a bath room
each side, each half of the quonset hut. I was living in one room. Oswald in
the other room. And then we had our barracks, we had quite a bit of turn-
overs, because guys kept coming in and being transferred. Him and I seemed
to be the only ones staying in there, And we would meet during working hours
and talk. He was a complete believer that our way of ‘government was not
quite right, that—I don’t know how to say it; it’s been so long. He was for,
not the Communist way of life, the Castro way of life, the way he was going to
lead his people. He didn't think our Government had too much to offer.

He never said any subversive things or tried to take any classified information
that I know of out or see anybody about it.

As I sald to the men that Interviewed me before, we went to the range at
one time, and he dido’t show no particular aspects of being A sharpshooter at
all.

Mr. Lieserer. He didn't seem to be particularly proficient with the rifle; 1s
that correct?

Mr. DeErLocapo. That's right.

Mr. Lieserer, What kind of rifie did you nse?

Mr. DELcapo. He had an M-1. 'We all had M-1's.

Mr. LigsgLER. Carbine or rifle?

Mr. DeLgano. The M-1 rifle.

Mr. Lizserer. Did you have them in your quonset hut at all times?

Mr. DeErcapo. No, sir; we had them in the armory, in the quonset hut desig-
nated as the armory. And we went there periodieally to clean them up. And
at the time in S8anta Ana, he was with me at one time——

Mr. LieseiEr. Bach man was assigned a particular rifle; is that correct?

Mr. DEtsano. Yes.

Mr. LiepeLER. Did you have to use the rifies to stand Inspection?

Mr. Dergapo, That's right.

Mr. LieserEs. Do you remember whether or not Oswald kept his rifle in good
shape, clein?

Mr. Dercapo. He kept it mediocre. He always got gigged for his rifle.

Mr. Lizserer. He did?
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Mr. DerGapo. Yes; very seldom did he pass an inspection without getting
gigged for one thing or another.

Mr. Lieperer. With respect to his rifie?

Ar. DELGapo, With respect to his rifle. He didn't spend as much time as
the rest of us did in the armory cleaning it up. He would, when he was told
to. Otherwise, he wouldn't come out by himself Lo clean it. He was basically
a man that complained quite frequently.

Mr. LieseLer. Do you think he complained more than the other Marines?

Mr. Dereapo. Well, yes; a little bit more. Anything, anything that they told
him to do, he found a way to argue it to a point where both him and the man
giving him the order both got disgusted and mad at each other, and while the
rest of us were working, he's arguing with the man in charge. For him there
was always another way of doing things, an easier way for him to get some-
thing done.

Mr. Liepecer. He didn't take too well to orders that were given to him?

Mr. DELgano. No; he didn't. )

Mr. Lreserer. Did you ever notice that he responded better if he were asked
to do something instead of ordered to do something?

Alr. Dergapo. Right.

Mr. Lreserer. Would you say that?

Mr. Dergavo. Yes; well, that's what I worked with him. I never called him
Lee or Harvey or Oswald. It was always Oz.

Mr. LigpeLER. Oz?

Mr. Dereavo. Ozzie. I would say, "Oz, how about taking care of the bath-
room today?' Fine, he would do it. But as far as somebody from the outside
saying, “All right, Oswald, I want you to take and police up that area"—"“Why?
Why do I have to do it? Why are you always telling me to do it?" Well, it
was an order, he actually had to do it, but he didn’t understand it like that.

Mr. LieseLer. How long were ¥You and Oswald stationed together at Santa
Ana?

Mr. Dercapo. Basically there were 11 months, from January to the date of
my discharge or the date that he took off. He got discharged before I did.

Mr. LieneLEr. August or September 1959, approximately?

Mr. DeELgApo. 1959, right.

Mr. LizseLer. And when were you discharged ?

Mr. Dergano. I was discharged November 2, 1960—1959.

Mr. Lierever. Did Oswald tell you that he had been oversens prior to the
time he came to Santa Ana?

Mr. DELGAbO. No; he didn’t tell me has was overseas. I got that from the

_ fellows who knew him overseas, Atsugi, Japan, and he was with the Marine
Air Control Squadron, I believe it was, at Atsugi. There was a couple of
guys stationed with him.

Mr. Lieeerer. Do you remember their names?

Mr. DErcapo. No; I don’t. I think one of them was Dijonovich. There
was two of them stationed with him overseas,

Mr. Lienerer. Did you ever learn whether Oswald had been any place else
overseas other than Atsugi?

Mr. DeLeapo. No.

Mr. Liemerer. You never heard that he was stationed in the Philippines for
a while?

Mr. Dergapo. No: not that.

Mr. Lieserer. Did you know whether any of these other men that had been
stationed overseas with Oswald had been to the Philippines?

Mr. Dereapo. No; if they went on a problem from there and got aboard a
small carrier, they probably may have taken him, say, to Hawaii or the Philip-
pines or Guam, something like that, for maneuvers, or Okinawa.

Mr. LiereLer. But you had no knowledge of it at the tHime?

Mr. DErgano. No. :

Mr. Lieserer. You were about to tell us, before T went into this question of
how long you and Oswald were together, about the rifle practice that you
engaged in. Would you tell us abont that in as much detall as you can
remember ?
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Mr. DeLcapo. We went out to the field, to the rifle range, and before we set
out we had set up a pot. High score would get this money ; second highest,
and so forth down to about the fifth man that was high.

Mr. LiepeLer. How many men were there?

Mr. DELGApo. Oh, In our company there was about roughly 80 men, 80 to 100
men, and I would say about 40 of us were in the pot. All low ranking EM’s,
though. By that I mean corporal or below. None of the sergeants were nsked
to join. Nine times out of ten they weren't firing, just watching you. They
mostly watched to see who was the best firer on the line.

Mr. Lieserer. You say there were about 40 men involved in this pot?

Mr. DeELgapo. Yes. .

Mr. Lieserer. And you say that Oswald finished fifth f om, the highegt?

Mr. Deraino, Zm.@@:&.%?“mhﬁ%ﬂaﬂw.mﬁdi%mﬂa“ﬁ get no money at all.
He Just barely gof his'Score, which I think was about 170, T think it was, Just
barely sharpshooter.

Mr. LieseLER. Sharpshooter is the minimum——

Mr. DeLgapo. Minimum.

Mr. Lieserer. Rank?

Mr. Dengapo. It's broken down Into three ciategories: sharpshooters—no;
pardon me, take that back; {t's marksman is the lowest, sharpshooters, and
experts. And then Oswald had a marksman’s badge, which was just a plain,
little thing here which stated “Marksman" on it,

Mr. LieBELER. And that was the lowest one?

Mr. Dercano, That was the lowest. Well, that was qualifying; then there
was nothing, which meant you didn’t qualify.

Mr. Liererer. Did you fire with Oswald?

Mr. DeLcano. Right; T was in the same line. By that I mean we were on
line together, the same time, but not firing at the same position, but at the

ot a lot of “ ie] ,"" you know, a lot of misses, but he didn’ ve
gots ot of ‘Maggie's drawers,” ) &

“Mr. Livmerer. Migsed the target completely]

Mr. Dereano. He just qualified, that's it. He wasn't as enthusiastic as the
rest of us. We all loved—liked, you know, golng to the range.

Mr. LieserEr. My recollection of how the rifle ranges worked is that the
troops divided up into two different groups, one of which operates the targets.

Mr. Dercapo, Right,

Mr. LiesELER. And the other one fires?

Mr. DErcapo. Right.

Mr. LizreLer. When you said before that you were in the same line as Oswald,
you meant that you fired at the same time that he did? )

Mr. DELeavo. Right. And then all of us went to the pits, our particular lines;
then we went to the pits, you know.

Mr. Lererer. Oswald worked the pits with yon, the same time you did?

Mr. Deraapo. Right. And he was a couple of targets down. It was very
comical to see, because he had the other guy pulling the target down, you know,
and he will take and maybe gum it once in & while or run the disk up; but he
had the other guy pulling it up and bringing it down, you know. He wasn't
hardly going to exert himself.

Mr. Liperer. Do you remember approximately how far away Oswald was
in the line from you when you fired?

Mr. Dercapo. Yes; he was just one over from me.

Mr. LieseLer. The next one, the very next one?

Mr. DeLGaDo. Not the next one, but the one over from that.

Mr. Liegerer. There was one man between you and Oswald?

. Mr. Dereavo. Right.
" Mr. Lieserer. Did you talk to him about his performance with the rifie at
that time?

Mr. Dereapo. Not during that day, becanse I was mostly interested in my
picking up the money, you know, and I wasn't worrying about what he was
doing; in fact if he wasn't bringing it in, I didn't care, you know. I didn't
want no competition.
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Mr. LreeeLER. Did you win any of the money?

Mr. DeLcapo. Oh, yes.

Mr. LieseLEr, How many of the Marines won?

Mr. DELGADO. Just five of us,

Mr. LIEBELER. Just five?

Mr. DELcapo. Right.

Mr. LieBerLer, And which one were you?

Mr, DELGabo. I was—I shot about 192, 1 came in about third.

Mr. LieseLER. My recollection of the rifle range from the time I was in the
Army is that sometimes the scores that were reported——

Mr. DELGADO., Were erronecus.

Mr. LrereLER. Were erronecus. Has that been your experience also?

Mr. DELGaDO, Oh, yes; if there is not close supervision. By this, that you
have your buddy in back of you, he could be penciling in your score; if you get
a 4, he awq:_ put a 5 in there. It doesn't work that way if you go to fire for
record, like we did, because they have an NCO line and they got a pit NCO,
Now they have a man at that target down there keeping score, and they also
have a man back here keeping score, and when both those score cards are turned
into the line officer, they both better correspond, and you have no way of com-
muniecating with the man down the pit.

Mr. LizseLer. Was that the way it was handled when you fired this time?

Mr. DErGADO. Yes. .

Mr. LieserER. S0 there was very little, if any, chance that Oswald’s score
could have been fixed up; is that correct?

Mr. DELoapo. The only time you could fix up the score, when you go down for
just straight firing, what they eall battery column firing, and there is nobody
to supervise, you pencil yourself. The Marines is pretty strict about that when
u.m“_ go for line firing. They want both scorecards to correspond with each
other.

Mr. LieseLeR. Is this the only time that yon fired——

Mr. DeLGgApo. Right.
gwwﬁ Lieperer. With Oswald during the time that you were stationed at Santa

Mr. DeLgapo. Yes,

Mr. LiesereR. You mentioned before in your testimony that you had been
interviewed prior to this time?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. LiEserEr. By whom?

Mr. Dercapo. FBI agents,

Mr. Liererer. Do you remember their names?

Mr. DELGgADO. No; I don't.

Mr. Lieserer. Do you remember approximately when

Mr. DercApo. They talked to me about five EBH-. en they talked to you?

Mr. LeELER, About five times?

Mr. DeLcapo. Right.

%n. Wgﬁ. Conld it have been three times?

r. DELGADO. One is at home, twice in the battery—no, four time:
they visited me once at home, twice at the cn#ﬁ.ﬁwwgm same nmnoﬂm.. WMMMHNM
brought another man in. Yes; four times. Two different fellows. .bE.m one
time one was a Spanish—I don't know, I guess he was a Spanish interpreter.

Mr, H.anrﬂw.. He spoke Spanish?

Mr. Dercavo. He spoke Castilian Spanish.

Mr. LiepeLEr. Castilian Spanish?

Mr. Deraapo. Right.

Mr, Liereres. That is a different kind of SBpanish from the kind you speak?

Mr. DELeavo. All right. He could go out here in New York City and go down
in Spanish Harlem and he would be lost. T mean it would be all right if 90
percent of the Spanish people down there were college graduates, they could
understand him, They don't speak that type of Spanish there, nor do they speak
It in a lot of other Spanish countries. It's like speaking the English ns spoken
in England, you know. You can’t expect a man from Georgia to try and under-
stand a man from England the way he speaks pure English.
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Mr. Ligseren. Did you have difficulty ‘in understanding this agent when he
spoke to you in Spanish?

Mr. Dergapo, No. See, I took it In high school. But he had difficulty in in-
terpreting my Spanish.

Mr. LiereLEr. So you think he was likely to have gotten the opinion that you
weren't very proficient in Spanish?

Mr. Deroano. Right. But I would be willing to challenge him if he and I go
down to Spanish Harlem and see who gets across faster.

Mr. Lieserer. Did you form an impression of these FBI agents when they
talked to you? Were they—

Mr. DeLGApo, The one fellow, the older one, white-haired fellow, he was a
nice guy. And the two other ones, I never seen them before, two different fellows.

Mr. LiesELeR. How many agents talked to you altogether?

Mr. Dergapo. I don't know if this Spanish guy was an agent or not. He
never introduced himself. But there was this white-haired fellow, and then
two different men ; three men altogether, not including this Spanish guy.

Mr. LiesrreR. So there would have been four men altogether?

Mr. DerLGADO. Yes.

Mr. Lieserer. You are quite sure about that?

Mr. Dereapo. Yes.

Mr. Lieserer. Can you tell me approximately when these people talked to you?

Mr. Dergapo. The first time I came in contact was, let's see, about January
was the first time 1 was contacted by the white-haired fellow.

Mr. LiesererR, Was he the fellow who spoke Spanish?

Mr. Deraano, No; he was the man from the Red Bank office, T beliéve he said

1 he was, Red Bank, N.J. And then 2 weeks later he came to the battery to see me,
about a month later he came back with this Spanish fellow, and about another
month these other two fellows came in. They were all FBI agents though.
They showed me their boolk,

Mr, LieseLer. The first time that the white-haired agent talked to you was
when ?

Mr. Dergano. About January, about a month or a month and a half after
Kennedy's assassination.

Mr. LieseLer. Could it have been In the middle of December?

Mr. DELeapo. No; I don't think it was that close. Let's see, November 22—I
think it was more to the last part of December, not to the middle. ,

Mr. Laeserer. Did this FBI agent talk to you about this rifle practice that you
have just told us about?

Mr. DeLgano. Yes; hedld.

Mr. Lieserer. Do you remember what you told him?

Mr, Dergapo. Basically the same thing T told you, except he didn’t ask for it
like you did, about the possibility of forging the score, and I didn’t explain to
him about the NCOs in the lines and in the pits, also keeping the score.

Mr. Leserzr. You told the FBI that In your opinion Oswald was not a good
rifle shot; is that correct?

Mr. DELgapo. Yes.

Mr. Liesrrer. And that he did not show any unusual Interest in his rifle, and
in faet appeared less Interested in weapons than the average marine?

Mr. DErgapo. Yes. He was mostly a thinker, a reader. He read quite a bit.

Mr. LiereLEr. You told us just a few minutes ago that you took third in the
pool ;"is that correct?

Mr. DeErgapo. Yes.

Mr. Lirserer. Did the FBI agent ask you about that?

Mr. Dercano. No. He asked me how I placed. I told him I placed pretty
high ; that's about all.

Mr. Lieserer. In the report that I have In front of me of an interview that
Special Agents Richard B. Murdoch and James A. Marley, Jr., took of you on
January 15, 1964, at Holmdel, N.J., which would have been at the base—lIs that
correct? .

Mr. DErgapo. Right.

Mr. Ligperen. It appears from the record here, from the report that I have, that
the Bpanish-speaking agent was Mr. Murdech.
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Mr. DeLGApo. Yes.

Mr. Lienerer. So that this would have been the time that the Spanish-speaking
man was there? .

Mr. Derano. Right. That was the third visit I had from him.

Mr. Lieserer. Did you discuss at that time the rifle practice, do you remember?

Mr. DerGavo. Yes; I did. I discussed the rifle practice all the time they
came up.

Mr. LigseLer. They asked you the same questions?

Mr, DeLgapo. Right ; same thing over and over again.

Mr. Lieserer, Now, the report that I have says that Oswald, like most ma-
rines, took an interest in the pool—they call it a pool instead of a pot, but that
is the same thing?

Mr. Dergano. Yes; pool.

Mr. Lieserer. Oswald took an interest in the pool, which was started for
the marine getting the highest score. It says, however, “Delgado said neither
he nor Oswald came close to winning.”

Mr, Dergano. No, no; that is erroneous, because I won. He didn’t win at all

Mr. Lieserer. You never told these FBI agents that you yourself did not
come cloge to winning? .

Mr. DELADo. No; because I was—I was one of the highest ones there, I al-
ways had an expert badge on me.

Mr. Liesrrer. You were a good rifle shot?

Mr, Deraano. Yes; just like I got one now [indicating].

Mr. Ligperer. That is an expert?

Mr, Deraapo. Yes. This is a sharpshooter.

Mr. Liesecer. You have both a sharpshooter and an expert badge; is that
correct?

Mr. Dercapo. Right. One for the M1 rifle and the other for the carbine—
rather, this is the M-14, the new one, '

Mr. Liperer. The scores that you got on that practice would be reflected in
your military records, would they not?

Mr. Dergavo. Right; in all our—well, I think they eall them 201 files also in
the Marines Corps—I can't remember what they are now, but they are all there,
especially that one particular day, because that goes into your records. That's
why they are so strict. ¢

Mr. Lieperer. And there is no chance in connection with that qualification
firing that you can peneil in your score?

Mr. DeEraapo, No.

Mr. Lmserze. You did not tell the FBI that in your opinion Oswald had
penciled in his qualifying score, did you? Or did you tell them that?

Mr. Deroapo. He may have done, you know; but if you got away with it
you were more than lucky.

Mr. Ligseter. Did you talk to the FBI about that possibility ?

Mr. DELeapo. Yes, I told him he may have, to qualify, because there was a
lot of “Maggle's drawers” on his side. Now, he may have had some way of know-
ing who was pulling, that I8 another thing. You don't know who is out there In
the pits, pulling it, see; and It could be a buddy of yours or somebody you
know, and they will help yon out, you know, get together, like before we all
g0 and separate, you know, and I will say to my buddy, “Well, look, T want
to try and get on line 22, you get on target 22, and I will try to be the first
one on line"; =0 help each other like that. And when they go to the pits, they
have their choice of getting on the lines, you know, so I will try to work it out
with the fellow out there. But sometimes it doesn't work out that way. You
Just have to take your chances, B

Mr. LieseLer, You told us that in this particular rifle practice, or firing, that
the scores were kept by NCOs. ~

Mr, Dereapo. Yes.

Mr. Lieserer. Was it a common practice for the privates to make deals like
this with the noncommissioned officers in connection with a thing lke this?

Mr. Dergapo. They are making a deal with the other guys pulling the targets.
See, the guy back there is also keeping a score.
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Now, your NCO, particularly your NCO, may want to push you or make you
qualify, because he doesn't want to spend another day out there on the rifie
range, see; so it's not all that strict. Like if I was line NCO and I had five
men in my section, and four of them qualified, that means that some other day,
maybe on my day off, I will have to come In with this other fellow, so I will
help him along and push each other along.

You don’t try to mess nobody up, but you can’t take a man that s shooting
poorly and give him a 190 score, see; you could just give him the bare mini-
mum, 170 or 171, to make it look good.

Mr. LizseLeR. Just to qualify him?

Mr. Dergapo. Just to qualify him.

Mr. LiespLER. So it is a possibility that that might have happened even in
connection with this?

Mr. Dergano. Right.

Mr. Lizseres. You said that you came in about third in this pool?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. LigsereR. Do yon remember who the marines were that won it and took
second place?

Mr. DeLgapo. No. These men were mostly transients. Like I said, T didn't
have too many close friends in the Marine Corps. I went to school with quite
a few of them that were stationed with us, but I never got real close to any of
them.

Mr. Lieperer. This statement in this FBI report indicates that you said
that neither you nor Oswald came close to winning the pool and that just must be
a mistake; is that correct?

Mr. Dercapo. Yes, correct. I think in the first statement, too I said that
I have won too, I believe, the first one he took. I won, but he didn't

Mr. Lmserer. The first report indicates that you said that Oswald was a
poor shot and didn't do well, but it doesn’t say anything about how you did.
Do you remember discussing how you did with the FBI in the first interview
that you had?

Mr. Dergapo. Yes, the first one was at home. We had more time to talk,
and I was at ease there.

Mr. Lizperer. And where would that have been?

Mr. Dergapo. The address?

Mr. LIEBELER. Yes.

Mr. Dergano. 31 Oakwood Road—30 Oakwood Road, Leonardo, N.J.

Mr. Lgseree. You say that this incident where you had to go out and qualify

was some time In the spring of 19597

Mr. Drrgano. Yes,

Mr. Ligserer. Can you remember any closer than that?

Mr. Dutgano. No. I just knew it was the spring because that is the time
everyone goes out to fire. It's either going to be warm or it's going to be very
cold when they go out there; it's never in between. I could have sald that,
but that was the day I was upset, because this guy kept on badgering me.

Mr. Ligsecer. You are talking mow about the interview when the Spanish-
speaking agent was present?

Mr. Dergano, Yes.

Mr. Lrengen. Which one of them kept badgering you?

Mr. Dergapo. The Spanish agent.

Mr. Ligsrren. What was he badgering you about?

Mr. DeLgapo. He kept on sitting—he'd been talking, he'd been looking at me,
you know, and doing this [indicating], you know, and he was sitting just
about where this gentleman is now, and I'd been looking out of the corner of
my .eye, because I couldn’t concentrate on what he was saying because he kept
staring at me, and he was giving me a case of Jitters, you know.

Mr. Lreperes. Did you have the impression, that he didn't believe you?

Mr. DeLgano. Yes. But I told him, it's all right In the textbooks, that's fine, you
know, but my theory, my way is you are not going to get anything—I mean
the majority of the stuff out of books, you have got to apply yourself on the
outside; and he may have gotten an A in Spanish, anfl may write in—be able
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to decipher anything in Spanish into English, which is fine, as long as he stays
in the lower court, yon know, where they are going to speak high Spanish, but
when you go Yo mingle with the people and speak their language. you know
don't go in there with a college Spanish, because, to hegin with, they are ua_um
to tell right off, you know, well, this guy i§ a highfalutin fellow, you know
They are not going to have anything to do with him. '

You know, common Spanish is quite often overlooked, and that is where
we make our mistake when we go—I think when we go abroad, becanse we
try to speak Spanish the way Bl Camino Real tells you to speak Spanish, and
that is not going to do. '

If you come, a fellow comes and tries to be friends with you, and he is giving
you all these thees and thous, first of all you are not going to hit it off right
Speak like they do. If they say damn: say damn, you know, get with them, ’

< Mr. Lieneres. You and this agent did not strike it off too well?
. MAM Dergaapo. No, I am afraid not. We just spent hours argulng back and
‘orth.
Mr. Lriererer. Off the record,

~—— (Discussion off the record.)

Mr. Liererer. We just referred to the El Camino Real that you mentioned.
and you mentioned that that was a Spanish textbook ; is that correct?

Mr. Deroapo. Yes.

Mr. Lieperer. One in which the Castilian 8 5]

Hn. o panish is taught?

r. Lienerer. Can you tell us some more about your di
concerning the Castro movement or the situation Fwnﬂvun ...mnsuz..ﬁm it Oewaid

Mr. Deroapo. We had quite many discussions regarding Castro. At the time
I was in favor of Castro, T wholeheartedly supported him, and made it known
that T thought he was a pretty good fellow, and that was one of the main things
Oswald and T always hit off so well, we were along the same lines of thonght
Castro at the time showed al] possibilities of being a freedom-loving man m
democratic sort of person, that was going to do away with all tyranny and n:u.zu.
zive the Cuban people a break. But then he turned aronnd and m::.,ﬂmm to purge.
the Russian purge, started executing all these pro-Batistas or anybody associated
with a pro-Batista, just word of mouth, I would say he is a Batista, and right
wﬂ%ﬂ»gmu would grab him, give him a kangaroo court and shoot him. He and I
wWo £ MMWM@M. about that, and right and wrong way that he should have gone

Castro at the time, his brother Raoul was the only kno mm
I mentioned the fact that he was a Communist, but um_:-n -HﬂraOamr GMM.MW “.“
the leader, I doubt if he would follow the Communist line of life, you know.
At the time I don't remember Che Guevra being there. He came in after that.
And we talked how we would like to £o to Cuba and—— .

Mr. LieseLeEr. You and Oswald did?

Mr. DerLgano. Right. We were going to become officers, you know, enlisted
men. We are dreaming now, right? So we were going to become officers, So
we had a head start, you see, We were getting honorable discharges, while
Morgan—there was a fellow in Cuba at the time, he got a dishonorable dis-

charge from. the Army, and he went to Castro and fough
g n ught with Castro in the

Mr. Liesecer. A fellow named Morgan?

Mr. DeLaano. Yes; Henry Morgan—not Henry, but it was Morgan, though ;
and at the end of the revolution he came out with the rank of major, you know.

S0 we were all thinking, well, honorable discharge, and' I speak Spanish and

he's got his ideas of how a government should be run, you know, th
as Castro did at that time. X% s

Mr. LigpELER. Oswald?

Mr. Deioapo. Right. 8o we could go over there and become officers and
lead an expedition to some of these other islands and free them too, you know.
from—this was really weird, you know, but—— '

Mr. LigneLer, That is what you and Oswald talked about?

Mr. Dergapo, Right, things dike that; and how we would go to take over, to
make a republie, you know, because that was another form of Batista, Américan-
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supported government, you know. And one of his main, pet peeves was that
he thought that Batista was being supported by the United States, and that
is why we were so against him in the beginning of Castro,

Mr, LiepeLEr. So against Castro?

Mr. DELcapo. Right, because of the fact that we had lost so much and were
about to lose so much money in Cuba, because now that our man was out.
And we would talk about how we would do away with Trujillo, and things
like that, but never got no farther than the speaking stage. But then when he
started, you know, going along with this, he started actually making plans,
he wanted to know, you know, how to get to Cuba and things like that. I was
shying away from him, He kept on asking me questions like “how can a person
in his category, an English person, get with a Cuban, you know, people, be
part of that revolution movement ?"”

I told him, to begin with, you have got to be trusted—right—in any country
you go to you have got to be trusted, so the best way to be trusted is to know
their language, know their customs, you know; so he started applying himself
to Spanish, he started studying. He bought himself a dictionary, a Spanish-
American dictionary. He would come to me and we would speak in Spanish.
You know, not great sentences but enough. After a while he got to talk to me,
you know, in Spanish.

Mr. LigpeLeEr. How much of a fluency did Oswald develop in Spanish?

Mr. DeLcapo. He didn't acquire too much, He could, speak a common Spanish,
like "How are you? I am doing 'fine. Where are you going? Which way is

‘this*" Common stuff, you know, everyday stuff.

As far ns getting in Involved political argument, say, or like debate of some
sort, he couldn’t hold his own.

Mr. LieseLer. He couldn't speak Spanish well enough to do something like
that?

Mr. Dergapo. No, But as far as meeting the people out in public and asking
for things and telling them something.

And, let's see, what else? Oh, yes, then he kept on asking me about how
about—how he could go about helping the Castro government. I didn't know
what to tell him, so I told him the hest thing that I know was to get in touch
with a Cuban Embassy, you know. But at that time that I told him this we
were on friendly terms with Cuba, you know, so this wasn’t no subversive or mal-
intent, you know. I didn't know what to answer him. I told him go see them.

After a while he told me he was in contact with them.

Mr. LieseLer. Witl the Cuban Embassy?

“Mr. DeLeapo. Right. d I took it to be just a—one of his, you know, lies,
you know, saying he was in contact with them, until one time I had the oppor-
tunity to go into his room, I was looking for—I was going out for the weekend,
I needed a tie, he lent me the tie, and I seen this envelope in his footlocker,
wall-locker, and it was addressed to him, and they had an official seal om it,
and as far as I could recollect that was mail from Los Angeles, and he was
telling me there was a Cuban Consul. And just after he started receiving
these letters—you see, he would never go out, he'd stay near the post all the
time. He always had money. That's why.

Mr. Liengrer. What did you just say?

Mr. DELgapo. He always had money, you know, he never spent it.
pretty tight. )

So then one particular instance, I was in the train station in Santa Ana,
Calif., and Oswald comes in, on a Friday night. I usually make it every Friday
night to Los Angeles and spend the weekend. And he is on the same platform,
so we talked, and he told me he had to see some people in Los Angeles. I
didn’t bother questioning him,

We rode into Los Angeles, nothing eventful happened, just small chatter,
and once we got to Los Angeles I went my way and he went his.

He was

-

I came to find out later on he had come back Saturday. /He didn't stay like

we did, you know, come back Sunday night, the last train.
Very seldom did he go out. At one time he went with ns down to Tijuana,
Mexico.
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Mr. LiererLER. Before we get into that, tell me all that you ean remember
. about Oswald's contact with the Cuban Consulate.

Mr. DeLgapo. Well, like I stated to these FBI men, he had one visitor; after
he started receiving letters he had one visitor. It was a man, because 1 got the
call from the MP guard shack, and they gave me a call that Oswald had a
visitor at the front gate. This man had 'to be a civilian, otherwise they would
have let him in. 8o I had to find somebody to relieve Oswald, who was on
guard, to go down there to visit with this fellow, and they spent about an hour
and a half, 2 hours talking, I guess, and he came back. I don’t know who the
man was or what they talked about, but he looked nonchalant about the whole
thing when he came back. He never mentioned who he was, nothing.

Mr. LieseLER. How long did he talk to him, do you ..mE»u..—.m_.._

Mr. DELGADO. About an hour and a half, 2 hours.
~ Mr. LieBeLer. Was he supposed to be on duty that time?

Mr. DeELeano. Right. And he had the guy relieve him, calling me about every
15 minutes, where ig his, the relief, where is the relief, you know, because he
had already pulled his tour of duty and Oswald was posted to walk 4 hours and
he only walked about an hour and a half before he received this visitor, you
know, which was an odd time to visit, because it was after 6, and it must have
been close to 10 o'clock when he had that visitor, because anybody, civilian or
otherwise, could get on post up to 9 o'clock at night. After 9 o'clock, if you
are not military you can't get on that post. So it was after 9 o'clock at night
that he had the visitor, it was late at night.

I don't think it could be his brother or father because I never knew that he
had one, you know; in fact the only one I knew was a sick mother, and then
later on, towards the end of our friendship there, he was telling me he was trying
to get a hardship discharge because his mother was sick.

Mr. LiepeLER, You never asked Oswald who this fellow was that he talked to?

Mr. DELGADO. No, no.

Mr. LiesELER. What time did the shifts of duty run? This was a guard
duty that he was on ; is that right?

Mr. DELGADO. Right.

Mr. LieserLErR. How did those shifts run?

Mr. DeELcano. They ran, let's see, from 12 to 4, 4 to 8, 8 to 12, HNSP#Sm
like that; and he was roughly on 8-to-10 shift, you know. Must have been
about f o.Eon_n when the guy called.

Mr. LieBeLER. The B-to-12 shift?

Mr. Dergapo. Yes; and I had to relieve another guard and put him on.

Mr. LieseLER. Did you connect this visit that Oswald had at that time with
the Cuban Consulate?

Mr. DeELGapo, Personally; I did; ;...Q..u..umm I thought it funny for him to be

—_—

~—Teceiviiig & caller at such a late date—time. Also, up to this time he hardly ever

received mail; in fact he very seldom received mail from home, because I made
it a policy, I used to pick up the mail for our hut and distribute it to the guys
in there, and very seldom did I see one for him. But every so often, after he
started to get In contact with these Cuban people, he started getting little
pamphlets and newspapers, and he always got a Russian paper, and I asked him
if it was, you know, a Commie paper—they let you get away with this in the
Marine Corps in a site like this—and he said, "No, it's not Communist; it's a
‘White Russian. To me that was Greek, you know, White Russian, so I guess
he is not a Communist; but he was steady getting that periodical. It was a
newspaper.

Mr, LrereLER. In the Russian langauge?

Mr. DeLeapo. Right.

Mr. LieserLer. And he received that prior to the time he contacted the Cuban
consulate ; did be not?

Mr. DeLapo. Right. And he also started receiving letters, you know, and
no books, maybe pamphlets, you know, little—like church, things we get from
church, you know, but it wasn’t a church.

Mr. LieBeLER. Were they written in Spanish, any of them, do you know?

Mr. DerLaapo. Not that I ean recall; no.
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Mr. Lieserer. Did you have any reason to believe that these things came to
Oswald from the Cuban consulate?

Mr, Dercapo. Well, I took it for granted that they did after I seen the en-
velope, you know.

Mr. Lieperer. What was on this envelope that made you think that?

Mr, DeLaapo. Something like a Mexican eagle, with a big, Impressive seal, you
know. They had different colors on it, red and white; almost looked like our
colors, you know. But I can't recall the seal. I just knew it was in Latin,
United, something like that. I couldn't understand. It was Latin.

Mr. LieBecer. You don’t knmow for sure whether it was from the Cuban
consulate?

Mr. DELGApo. No. But he had told me prior, just before I found that en-
velope In his wall locker, that he was receiving mail from them, and one time
he offered to show it to me, but I wasn't much interested because at the time
we had work to do, and I never did ask to see that paper again, you know,

Mr. Lieperer. Did he tell you what his correspondence with the Cuban con-
sulate was about?

Mr. DeLGApo. No; he didn't.

Mr. Lieserer. Did he ever indicate to you that it had to do with the con-
versation that you had about going over to Cuba?

Mr.- DELGapo. No. The only thing he told me was that right after he had this
conversation with the Cuban people was that he was going to—once he got out
of the service he was going to Switzerland, he was going to a school, and this
school in Switzerland was supposed to teach him in 2 years—in 6 months what
it had taken him to learn in psychology over here in 2 years, something like that.

Mr. Lizsrer. Did he tell you the name of the school?

“Mr. Dereapo. No; but he applied for it while in the service, and as far as
I knew, that's where he was going once he got discharged.

Mr. LigpeLer. This conversation that you and Oswald had about going over
in Cuba and helping Castro was just barracks talk?

Mr. Deccano. Right

Mr. Lieherer. You didn't seriously consider——

Mr. Dercapo. No; but that’s when I ‘'started getting scared. He started
actually making plans, and how we would go about going to Cuba, you know,
and where we would apply to go to Cuba and the people to contact if we wanted
to go, you know, but——

Mr, Lieserer. So you got the impression that he started to get serious sbout
going to Cuba?

Mr. DeLoapo. Yes. And about this time Castro started changing colors, 8o

‘I wasn't too keen on that idea, myself.

Mr. Liessier. Did you talk to Oswald abont this change in Castro's attitude
and his approach?

Mr. Dereapo. Right. He said Eun was all due to mal—had newspaper re-
porting, that we were distorting the true facts, and for the same reason I told

you that, because we were mad, because now we wasn't getting the money-

from Cuba that we were before.

Mr. Lieeerer. So Oswald basically took the position that you were getting
a distorted view of Cuba?

Mr. Dereavo. Right; and we weren't getting the true facts of what was hap-
pening in Cuba, We were getting the distorted facts.

Mr. IaEBerER. You have no definite way of knowing how much correspond-
ence Oswald received from the Cuban consulate, do you?

Mr. Dercano. No.

Mr. Lizserer. He told you that he had received some correspondence?

Mr. DeLoeano. Right.

Mr. Lieserzr. You don’t know whether the Russian mewspaper that he got
came from the Cuban consulate?

Mr. Dercapo. No. He was getting that way before he even started corre-
sponding with them.

Mr. Lieserer. Do you know whether Oswald ever received any books or
pamphlets or materials in any language other than Russian—aside from Eng-

lish, of course?
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Mr. DrLgano. No. He had one book that was English, Das Kapital, T think
it was Russian, a book, like I said. I go by Russian when it's big block letters,
- And he had one book like that, He spoke Russian pretty good, so I understand,

Mr. Lieserer. How do you understand that?

Mr. Dergavo. He tried to teach me some Russian. He would put out a
whole phrase, you know. In return for my teaching him Spanish, he would
try to teach me Russian, But it's a tongne twister.

Mr. Leserer. You didn’t have any understanding of the Russian language?

Mr. DeLcapo. No. Basically T wasn't interested in it. In order to learn a
language, I think you have to be motivated. You have to have a desire to use
this language, you know, and I had no need to learn Russian. And just the re-
verse of him. He wanted to learn Spanish. He had some idea of using
Spanish later on. I'm sure if this hadn't happened, he probably would be over
there now, if he hadn’t been already.

Mr. LieseLer. In Cuba, you mean?

Mr. DELaAano. Yes.

Mr., Lieserer. Do you have any reason to believe that he has been in Cuba?

Mr. Dergapo. Well, a guy like him would find—swvould have no difficulty in
getting into Cuba. They would accept him real fast. The fact that he was in
Russia. Now, all these years in Russia, he could have come over to Cuba
and learned some doctrine. That's where he got his ideas to start this Fair
Play for Cuba Committee down In Louisiana. That must have been supported
by Castro.

Mr. Lignerre. How do you knmow that he was involved in the Fair Play for
Cuba Committee in Louisiana?

Mr. Deroapo. Well, this was brought out in the newscast at the time of
his arrest.

Mr. Lieseres. You have no direct knowledge of that, though?

Mr. Deréapo. No. In one of the news pictures I seen him distributing
pamphlets out in the street. .

Mr. LiererER. Did you ever see Oswald after——

Mr. Dercano. No.

Mr. LieseLER. After you were discharged from the Marine Corps?

Mr. DeLoaDO. No.

Mr. Lieserrr. You said before that you were in Germany until approximately
the end of 1962 ; is that correct? December of 19627

Mr. Dergano. Yes.

Mr. Lieseres. You never met Oswald at any time while you were in Germany?

Mr. DeLgano. No. I warted to—I knmew that he was over there going to
school, and I ean't for the life of me recall where I got the scoop that I thought
he was going to some school in Berlin, and T was thinking of going over there,
to see if I could find him, but I never did follow through. There was too much
redtape.

Mr. Lreperer. You say that you thought he was in Berlin going to school?

Mr. DeLgapo. Yes. For some reason or other. I can't say right now why,
but it just seemed to me that T thought he was going to school there.

Mr. LiepeLER. After you were discharged from the Marine Corps, you learned
that Oswald had gone to the Soviet Union, did you not?

Mr. DErgapo. 1 knew he had gone to the Soviet Union before I got discharged.

Mr. Liererer. When were you discharged?

Mr. Dergapo. In November, As—when I got back, I saw the pletures all
Hﬂ.mn the papers as him having defected. and then we had the investigation

ere.

Mr. Liesgrer. But even though you had heard before you had gotten out of
the Marine Corps that Oswald had gone to the Soviet Unilon, while you were in
the Army in Germany you galned the impression that somehow that he was
in Berlin, going to school?

Mr. Deraapo. Yes; in the university there.

Mr, Liengter. But you don't have any recollection of where you got this idea?

Mr. DELoapo, No.

Mr. Lmeserer, You were under the impression, then, that he had left the
Soviet Union?
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Mr. Dexcapo. Yes. I couldn't—Oswald loved to travel, right, but if he
conldn’t take military life, where everything was told to him, I'm sure he
couldn’t take no life in Russia, where he was subjected to strict, you know,
watching. I couldn't picture him living over there. 1 thought he had gone
to, you know, like 1 said, the university in Berlin, to study there. He wanted

chology.
Shm._w.w.ﬂuhnu.ﬂr Hﬂw you think that he was perhaps at the same university that
you spoke of before, that he had applied for when he was in the Marines?

Mr. Dercapo. No; because I—the way I understand it, it's—there's two
big psychologists institutes in Burope. One is in Switzerland. If he was a
devout Communist or pro-Russian, as they say he was—one was in East Berlin,
and one was in Switzerland—he couldn't have gone to Switzerland. I knew
he applied for Switzerland.

Mr. LiEseLER. So you figured that because he had this interest in psychology,

and since he was interested in communism, he probably wouldn't have gone °

to the university in Switzerland, but he might very well have gone to the one
rlin?

_nuwm DeLcapo. Well, actually it was on their own level. They would train

him their way.

(Short recess.)

Mr. Lieseres. Did you think that Oswald was an agent of the Soviet Union
or was acting as an agent for the Soviet Union at that time?

Mr. Dergano. No.

Mr. Lieserer. Whom did you mean to refer to when you said that they would
train him their way?

Mr. DELGapo. Well, after he was defecting, I assumed he would take the
Qpmmunist way of life, and I would imagine that they would put him to use
to the best of their advantage. But this was later brought out to be false,
because they came out and said that all he did was work in a‘factory. Whether
or not that's so, I can’t say, That's what they said.

Mr. Liepgren. But at the time yoa were in Europe, you were speculating
to yourself that he might have been in the Berlin school?

Mr. Dergapo. Yes.

Mr. Lieserer, You received no particular information? You just figured this
out for yourself?

Mr. Dergano. Yes.

Mr. Lieperer. Just how well do you think Oswald learned to speak Spanish
during the time that he was associated with you in the Marine Corps?

Mr. Dercano. He could meet the average people from the streefs and hold a
conversation with them. He could make himself understood and be understood.
That's not too clear, is it? .

Mr. Lieserer. Did you think Oswdld was an intelligent person?

Mr. Deroapo. Yes; I did. More intelligent than I am, and I have a 117,
supposedly, 1Q, and he could comprehend things faster and was interested in
things that I wasn't interested in: politics, music, things like that, so much so
like an Intellectual. He didn’t read poetry or anything like that, but as far as
books and concert music and things Hke that, he was a great fan.

Mr. Ligsprer. You said before that Oswald was not sufficiently proflcient in
Spanish so that he could carry on a political argument or anything like that.

Mr. Dergano. No.

Mr. LieneLEr. Now, did you talk to the FBI ahout this gunestion of how well
Oswald could speak Spanish?

Mr. DErgapo. Yes; I did

Mr. LigserLer. Do you remember what you told him ?

Mr. DeEraapo. I told him basically the same thing I told you, only then this
fellow came out, this other agent came out with this test he gave me.

Mr. Logserer. He gave you a test?

Mr. Dergano, Yes.

Mr. Lieserer. In Spanish?

Mr. DELsano. Right.

Mr, Ligserer. Just in speaking to you, you mean?

Mr. Dergapo. No; a written thing.
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Mr. Lienerer. He gave you a written test?

Mr. Dezgapo. I told him off the bat, T can’t—my spelling is bad, you know, _

I told'him right then. But outside of the spelling, I could read it and write it,
you know. So he gave me a test, and he didn’t tell me what the outcome was,
but I gathered it wasn’t too favorable,

Mr. Lieperer. What made you gather that?

Mr. DeLeapo. The sarcasm in his voice when he said, “What makes you think
you speak Spanish so good?"—after he gave me the test, you know. Well, I
told him, “Your Spanish iIs all right in its place, you know, college or something

like that, but people have a hard time understanding yon,” which is true. If

you have any Spanish-speaking fellows working here, let's say, a clerk or some-
thing, well, ask him what the word “peloloso” means, and T would bet you 9
out of 10 times he would not know. That's the Castilian word for “lazy". We
got words for “lazy,” three or four of them, “bhago,” “lentn,” things like that.
That's one of the things I brought up to him. But he just laughed it off.

Mr. Liggerer. Did you tell the FBI that Oswald was so proficient in Spanish
that he would discuss his ideas on socialism in Spanish?

- Mr. DeLgano. No.

Mr. LigsersR. You didn't tell them that?

Mr. DeLgapo. No,

Mr. LiererLer. You are absolutely sure of that?

Mr. Deraano. No; he wouldn't argue with me. All those arguments on so-
cialism and communism and our way of life and their way of life were held in
English. He talked, but he couldn’t hold his own. He would speak three or
four words and then bring it out in English. But as far as basic conversation
and debate; no.

Mr. Lieeren. Did you tell the FBI agent that Oswald would speak about
socialism and things like that in Spanish and that it seemed to give him a
feeling of superiority to talk about things like that in Spanish In front of the
officers so that the officers couldn’t understand him?

Mr. DerGgano. We were speaking Spanish. That .nE.m.EE a sense of superior-
ity, because they didn't know what we were talking about. In fact, more than
once we were reprimanded for speaking Spanish, because we were not supposed
to do it, and they dida't forbid us to speak Spanish—now, no political discussions
were talked about. This was small talk when we were talking Spanish.

Mr. Lieseren. Now, the FBI report that I have of an Interview with you on
December 10, according to this report, 1963, at Leonardo——

Mr. DeLgano. Yes; that's my home.

Eu. Liessrer. This FBI agent says that you told him that Oswald became so
proficient in Spanish that Oswald would discuss his Ideas on soeialism in
Spanish.

Mr. Dergano. He would discuss his ideas, but not anything against our Govern-
ment or—nothing Socialist, mind you.

Mr. Lieserer. In Spanish? =

Mr. Dereéapo. He would speak to me in Spanish in front of the people, in
front of the officers in the ward, what we cgll the wardroon. Basically the
fact that they could be standing over us and we would be talkirg, and they
wouldn't understand what we were saying. But no ideas were exchanged, po-
litical ideas were exchanged during those times. Whenever we talked ahout the
Communist or Socialist way of life, we wounld do it either in our hut or, yon
‘know, in low whispers doing the wardroom—

Mr. Liserer. That was in in English?

Mr. Dergano. In English.

Mr. Liznrres, He never spoke of these things In Spanish?

Mr. Dergapo. No; he couldn't.

Mr. Leserer, He didn't know Spanish that well?

Mr. Dezgapo. No.

Mr., Lieserer. You mentioned one time that ¥ou and Oswald and a couple of
other fellows went to Tijuana,

Mr. DErcano. Right.

Mr. LieseLer. Had Oswald learned the Spanish language at that time?

Mr. DeLaano. He knew the Spanish langnage at that time, becanse when we

M

went to the bar, the girls would come along, and T was Spanish—they knew
that right off the bat, and they would tell me something in Spanish that was
funny, and him and I would laugh, and he would laugh understandingly, and
he would be talking small talk with the girls, you know, which was in my—
you know, I had taught him just what he knew, and he was very fast learning.
Just like I told the FBI agent that there's a couple of fellows in my outfit
now that wanted to learn, you know, Spanish, and wonld walk ap to me, and
I tried to teach them the best I can. One of them wanted to learn it, becaunse
he was going to Juarez for a problem we had down there, and he used it down
there, what he learned. He learned off of books and also because he asked
me for help for some phrases, and when he went down there he had no trouble.
And the same thing with Oswald.

Mr. LigseLeR. This is a fellow that you just referred to now, In your outfit?

Mr. DELGADO. Yes. *

Mr. LieserEr. In Jersey?

Mr. DELGADO. Yes,

Mr. Ligperer. What ig his name?

Mr. DELGADO. Jones,

Mr. LieBerLER. Jones?

Mr. DeELoapo. Willie Jones.

Mr. Lieperer. What is his rating?

Mr. Dereapo. Specialist 4.

Mr. Lieseres. Is'he in C Battery?

Mr. DELcapo. No. Delta Battery.

Mr. Ligperer. What does he do?

' Ar. Deceano. He's a radar operator also. And there's another fellow,

George Bradford, specialist 5. He's asked for it, and I've teached—taught him
to speak Spanish. In fact, I'll ask him for some money, you know, and he’ll
come out and say, “I'm broke right now. I haven’t got it with me.” Or, “Have
you got a eigarette, George?” in Spanish, you know. “Na, but I'll get you one,”
or things like that. Now, I met this fellow in Germany, and thete I started
teaching him a little bit. Not an awful lot, but smalltalk.

Mr. Lieserer. Wounld you say that Bradford and Jones knew about the same
amount of Spanish as Oswald knew?

Mr. DErLaano. No.

Mr. Lieserer. Not as much?

Mr. Dereapo. They don’t know as much ns Oswald. Oswald knew more
than they did, because he applied himself more. These guys would pick up a
book once or twice a week and learn a phrase here and there. But Oswald
was continuously trying to learn something, and more often as mot he would
come in to me any time we were off, and he would be asking me for this phrase.
Spanish is very tricky. There's some sentences you can use, and if you use
them, let's see—how can I—well, the pasts and present, you know, past and
present tense of a sentence. He would get a misinterpretation and say, “I
ean't say this in a conversation?”, and I would say “Neo. You don't say this
this particular time. You use it some place else.” Like, “Yo voy al teatro"—
“I'm going ta the theatre"—yon know. And there's a correct way of saying
that and there's a wrong way of saying it. The best way—Ilet me see if T can
get you a good phrase, I can't right offhand think of a phrase that would fit.
But some of these things when he picked up the language, some things he
couldn’t put Into a sentence right away, and he would want to know why.
That's the type of guy he was. “Why can't these things be used? Why is it
that you use it now and not later?” Things like that.

Mr. bssrerer. He would learn some of the words and then he would try to
put them in a sentence logically?

Mr. DELaano. Right.

Mr. Liesecer. And the language hyn wasn't constructed that way?

Mr. Dergarno. Right.

Mr. Lieserege. And he had difficulty in understanding that?

Mr. DeLcapo. You see, in English you say things straight out; right? In
Spanish, 9 times out of 10 it is just the reverse. I am going to the show. But
if I was to translate it into Spanish, It would come, out the show I will go, or
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to the show I will go. So you have got to turn it around, you know, for him.
That is what I was trying to explain,

Mr. Ligserer. He tried to construct Spanish sentences in pretty much the
same way English sentences would be constructed after he learned the Spanish
words?

Mr. Detcavo. Right; and that is where he 8ot his help from me, you know,

Mr. LieseLer. But as far as ordinary, simple ideas, yon think that Oswald
could make himself understood in Spanish,

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. Lieserer. But you wouldn’t, would you, say that he was highly proficient
in the Spanish language, but at least he knew some Spanish phrases and he
could speak some sentences and make his basic ideas known?

Mr. Dergavo. If there is a word, you know, like semiproficient, he wasn't
necessarily low, or was he as high Spanish like I speak, You know; he was
right in the middle. Of course, there would be words, if you taught him, he may
not understand, but basically he understood and made himself understood.

Mr. Liererer. Do you remember what kind of Spanish dictionary he had?

Mr. Dereavo. No; I don't. It was just regular pocketbook edition, the kind
you buy out there for about $2.

Mr. Lieserer. Did you know whether Oswald spoke any other language.
You mentioned before he spoke Russian. .

Mr. Dercapo. Russian.

Mr. Lzppree. Did you think that he was proficient in Russian at that time
or highly proficient?

Mr. DELgaDo. Yes: I imagine he would be, because he was reading the paper,
and basically If he can read it, you know, I imagine he could speak it also.

Mr. Lieperer. Did you hear him speak Russian?

Mr. Dergapo. Well, like I say, he tried to teach me Russian, but then an-
other time I had some thought that what he was spenking to me was German:
but aceording to the agent, he messed me all up, and I couldn’t fignre whether
it wns Hebrew or German. I ttied to tell him that some of the words he had
mentioned to me at the time I didn’t recognize them, but when I came back
from Germany some of those words I do remember, you know.

Mr. Liznecer. It seemed to you like it was German?

Mr. Dergavo. Like German: ¥es.

Mr. Liesrrer. But You only came to that conclusion after you had been to
Germany?
rHEu. Deraavo. Right. At the time it could have been Yiddish or German, you

ow,
¢ Mr. LiepeLes. Could it have been Russian?

Mr. DELgapo. No; different gutteral sounds altogether.

Mr. Lieserer. But you did not know whether Oswald spoke this other lan-
guage to any extent; he just used a few words?

Mr. Dereavo. No; I just remember his particular language, which I am
in doubt about, had a “ch” gutteral sound to it [indicating], you know ; and I
could only assume it was Jewish or German, and later on when I was in
Germany, I think, T am pretty sure it was German that he was speaking.

Mr. LiepeLer. Did he speak it well or did he just use a few words?

Mr. Deroapo. He speaks it like I speak it now, you know, like, just phrases,
¥ou know. Where he picked them up, I don't know.

Mr. Laeperes. Did you teach anybody else Spanish while you were in the
Marines?

Mr. Deroapo. Just one fellow, but he denied that [ tavght him any Spanish.

Mr. Ligserer. Who was that?

Mr. Dergapo. Don Murray. He took Spanish In college, and we were sta-
tioned in Biloxi, Miss., together, and he would ask me for the same thing, He
tried to construct a sentence in Spanish like you do in English, and it came out
all backwards, and I tried to explain it to him.

Mr. LieseLeR. Was he stationed with you at Santa Ana too?

Mr. Dergano. That's right.

Mr. Lieserer. What makes you say he denied that you taught him any
Spanish?

248

-

Mr., Dergano. That is what the agent interviewing me told me.

Mr. Lieperes. The FBI agent told you that?

Mr. Deveapo. Yes,

Mr. Liesgrer. What did you say then?

Mr. Dergapo. I told him that was his prerogative, but I had taught him—1I
mean I had talked to him in Spanish, and he had asked for my help, I assumed
that he wanted to know my association with this thing that is happening now.

Mr. LreneLer. Did you get the impression that the agent was trying to get
¥ou to change your story?

Mr. Dergapo. Yes.

Mr. Lieseres. He was trying to get you to back away from the proposition that
Oswald understood Spanish?

Mr. Dergapo. Well, am I allowed to say what T want to say?

Mr. Lieperen. Yes; I want you to say exactly what yon want to say.

Mr. Dereapo. I had the impression now, wholeheartedly, I want to believe that
Oswald did what he was supposed to have done, but I had the impression they
weren't satisfied with my testimony of him not being an expert shot, His Spanish
wasn't proficient where he would be at a tie with the Cuban government.

Mr. Liepecer. First of all, you say you got the impression that the FRI agents
that talked to you didn't like the statement that yon made about Oswald's in-
ability to nse the rifle well; is that right?

Mr. Dergano. Right.

Mr. Lieserer. What about this Spanish thing, what impression did you get
about the agents?

Mr. DEreapo. Well, they tried to make me out that T didn’t have no anthority
to consider myself so fluent in Spanish where I could teach somehody else. That
18 there opinion and they can have it as faras I am concerned.

If a man comes up to me without knowing a bit of Spanish, if within 8
months—and I told these FBI men—he could hold a conversation with me, I
consider myself as being some sort of an authority on teaching, my ability to
teach somebody to speak Spanish, which I told him I could take any man with a
sincere desire to learn Spanish and T could teach him my Spanish, the Spanish
the people speak, you know, I could teach him in, I could have him hold a conver-
sation, I would say, in 3 months' time he could hold a conversation.,

Mr. LiesrLer. Now, the FBI tried to indicate to you that you yourself were not
good at Spanish?

Mr. Dercapo. No.

Mr, LiEBELER. And did you have any feeling about the FBI agents’ attitude
toward Oswald's ability with the Spanish langnage?

Mr. DELgapo. Yes; they didn’t think he was too well versed, you know, he
didn’t know too much Spanish, as much as T wanted them to think he did, yon
know. In other words, they felt he could say “I have a dog. My dog is black.”
And “I have an automobile,” and things ke that, you know, basic Bpanish, but
I don't teach—I mean I am not a teacher. T don’t go with that, you know. If a
guy wants to learn Spanish, T don't tell him, “Well, let's start off with ‘T have a
dog,’ " youknow. That is no practical use for him, you know,

I tell him, “How do I get to such-and-such a strest?” You go to a Spanish fel-
low—you are In Juarez—and be prepared to receive an answer from him, and he
I8 going to shoot it to you fast, see, so that's what I teach these guys, you know.

Mr. Lieserer. And Oswald was able to ask questions like this and understand
them ; is that right?

Mr. Dercano. Right. Now, we had Mexican fellows in our outfit, and Oswald
could understand their Spanish, and made it known to me that he eould under-
stand their Spanish, but in return those Mexicans could not understand my
Spanish because the Puerto Ricans, Cubans, the Dominican Republics, they all
speak- real fast. Your Mexican is your Southern equivalent to your Southern
drawl, you know, “You slL," and real slow, Well, that is the Mexicans, you
know. And when we speak Spanish to them, Puerto Rican, rather, or Spanish,
they have a hard time understanding yon. But he could understand what was
going on, and sometimes he would tell me, “Well, these guys here are planning
a beer bust tonight,” he safid. “Are von going?" He'd overhear and tell me,

you know,
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TS Syssusas 0 UTL UL LIE £ DA UERULS [R1L YOU thAt Murray had denied that
m.uu: :.wm tanght him Spanish? Was that when the Spanish-speaking agent was
ere?

Mr. DErgapo. Yes,

_u_mm... LiepeLer. The Spanish-speaking agent only talked to you once; is that
right?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. Lreperer. Do you find that you have to mix English words with your
Spanish to express yourself completely?

Mr. DeLGapo. No; what I meant to tell the fellow there—I think is what that
sentence you have in front of you is—that, say—how can I say it?—you speak

to me in English, and I could say it in Spanish just nbout as fast as you could
tell me in English, you know, like he is working there, you know, all coming to
his fingertips, like the other follow was telling me. T could translate that fast,
you know, and deciphering is the only proper way of saying it, you know. And
I made another statement at home, you know, my family was speaking, and the
majority of the words being Spanish, and English just come out, you know.

Mr. LieneLer. Do you speak Spanish around the home?

Mr. DeELGADO. Yes.

Mr. LieBeLER. IS your wife Puerto Rican?

Mr. DerLgapo. Yes.

Mr. Lieperer. Does she speak Spanish?

Mr. DeLoApo: Yes.

Mr. LIEBELER. Was your wife born in Puerto Rico?

Mr. DErgapo. Yes.

Mr. LieseLER. When did she come to the United States?

Mr. Dereapo. About 1944, 1945,

Mr. Lienerer. How old was she then?

Mr. DeELGADO. She was about 13.

Mr. LieseLER. You mentioned that Oswald used to go into Los Angeles with
Fyou from time to time. Can you tell me approximately how many times Oswald
went to Los Angeles?

Mr. Deroapo. Once he went with me.

Mr. Lieserer. Just once?

Mr. DeLgapo. Just once. That was, you know, he just stayed a night, as far
as I can remember.

Mr. LiEpeLer. So that Oswald only went into Los Angeles with you on ome
oceasion?

Em. DELGADO. That I know; yes. Right after he corresponded with these
people.

Mr. LiesErer. With the Cuban Consulate?

"Mr. Dergapo. I assumed he was going there to see somebody. I never asked
him. Itwasn't my business, you know.

Mr. Lieecer. Did he later tell -you that he had been to the Cuban Consulate?

M.F Dergapo. Yes; but I thought it was just his, you know, bragging of some
801

Mr. Loeserer. You didn't really believe that he had?

Mr. DELGaDO, Well, no; I didn't have no Interest in it, whether or not.

Mr. LieBeLer. Did you learn that Oswald had gone into Los Angeles on weelk-
ends at other times?

Dr. UEE. No; not that I know of.

Mr. LieserLer, The only thing that you know—— .

Mr, DELGADO. That I am sure of was that one particular incident, one par-
ticular time, it struck me as being odd that he had gone ont, you know.

Mr. Lieserer. So that Oswald only went into Los Angeles with you on one
occasion that yon can remember ; {s that right?

Mr. DELGADo. Yes; that I ean recall,

Mr. Lresgrer. Did the FBI agent ask you about this?

Mr. DELGADO, Yes; he asked me that, and I belleve I gave him the same answer
I have given you now, hecause the other time they had two men, that other fellow
was asking me questions too, you know, this is back and forth, trying to answer
you, and he is asking me something else, you know. I was sitting in the old
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man’s office, the commanding officer’s office, you know, and I wasn't too at ease
there either,

Mr. Lieneter. Oswald did not go with you to Los Angeles on every other week
or anything like that?

Mr. Dergapo. No, no. I went every week to Los Angeles.

Mr. Lizprrer, Every week?

Mr. Dersapo. Yes; every weekend that I was off, you know, roughly three
weekends a month,

Mr. LizseLer. But Oswald only accompanied you on one occasion?

Mr. DeLcano. Yes,

Mr. Lieserer. You don't know of your own knewledge of any other times that
he went into Los Angeles?

Mr. DeLgapo. No. The only outstanding thing I can remember was that
Oswald was a casual dresser. By that I mean he would go with a sport shirt,
something like that, and this particular instance he was suited up; white shirt,
dark suit, dark tie.

Mr. Lieserer. You told the FBI that Oswald enjoyed classical music; is that
right?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. LiepeLER. And that he would often talk at length about the opera; is that
correct? /

Mr. DELgapo. Right. I tried to be a listener, but I wasn’t too interested.

Mr. Lieseter. Did Oswald seem to be interested in girls?

Mr. DELearo. No; not to my knowledge, He didn't have a girl friend write

*him, T know that for a fact; he didn’t have no girl writing; never went to a -

dance down at the service club ; always by himself. And when we had no duty,
him and I used to go to the show, you know, 9 times out of 10 T ended up paying
for it. .

Mr. Lieserer. How about sports, did he ever show any interest in sports?

Mr, DELgano. No. That is something T would like to bring up.

Mr. Liengrer. Go ahead.

Mr. Dercano, May I go on the record, becnuse there was a statement I read
in Life Magazine?

Mr. LieBerer. Go ahead.

Mr. DELaano. And it's erroneous.

Mr. Lizsrrer. What did it say?

Mr. Dereano. It is quoting a Lieutenant Cupenack, and he made a statement
there in Life; last month, I believe it was. He made a statement saying he was
Oswald's commanding officer, Oswald was on the football team. He was on the
football team, that is the only true fact in the whole statement that he made.
Also that he had a rup-in with a captain that was on the football team, and
because of this argument he went off the team. ‘

To begin with, our company commander was a light colonel, lieutenant colonel.
Lieutenant Cupenack was a supply officer. He seldom came in contact with
Oswald, and when he did, it was only when Oswald was on details or when
Lieutenant Cupenack had duty that particular night in the war room when
Oswald was on. And as far as a captain being on the football team, the only
captain we had was in the 8-3 section where we worked, and he was too old to
play football.

Lieutenant Cupenack played football. He was good. He was tackle. I
remember I played against him plenty of times myself. And why Oswald left,
I don’t know. I don't think he went out, he Just bugged out, it's what he
wanted, and he had it for a while, and he just quit,

Mr. Lieserer. He did come out for football though?

Mr. DeELgapo. Right,

Mr. Ligserer. Did you tell the FBI agents about this?

Mr, DErGADpo. No.

Mr. LizseLEr. Did they ask about it?

Mr. DELgADO. No; I didn’t tell them. I Just couldn’t see why a big agency
like Life would not check into the story and let something like this, you know,
get out. I mean it's all well, you know, to go along and believe what the fellow
did, but bring out the truth.
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Mr. Lienerer. Do you remember which article in Life Magnzine this was?
Was this the issue——

Mr. DELGADO, The big writeup on him, the latest one, where he had the picture
of him in the Philippines, and things like that.

Mr. Lieperer. The one that they had Oswald's picture on the cover, holding
the rifle?

. Mr. Dercapo. Right. And right now he is an instructor of philosophy or
psychology in Columbig University, I think it is, something like that.

Mr. LieseLER. This lieutenant?

Mr. Dercapo. Right, I Just thought it funny, him saying that he was com-
manding officer over Oswald; that he had a lot of trouble with Oswald, And
you have been in the Army, a supply officer hardly ever comes In contact with
the troops, and to say that a lieutenant is going to override a lientenant colonel
is ridiculous.

Mr. Lieserer. Did you tell the FBI that Oswald did not show any interest
in sports?

Mr. DeLeApo. Yes: T told them he didn't show any interest in sports,

Mr. LieBeree. In spite of the fact that he had actually gone on the football
team?

Mr. Dersavo, That is just one example, the football, But he never went out
for basketball, baseball, or handball, like the rest of us did, you know. And
myself, I didn't go out for sports either, just football and handball; and that
was it.

Mr. LIEBELER. Was Oswald a good football player?

Mr. DELGaDO, Mediocre, he WAas 50-80.

Mr. LIEBELER. What position did he play?

Mr. DeLgano. He played tackle or end, you know, never fullback, quarter-
back or anything like that, you know.

Mr. LigBELER. What kind of football teams were these?

Mr. DeLgapo. Flag. Flag football.

Mr. Lienerer. That is, the different companies or batteries?

Mr. Drrgapo. Well, when Oswald went out for the team, it was in the battery,
getting the lines set up, but he quit before we went for competition.

Mr. Lieserer. Was this regular football or just touch football.

Mr. Dergapo, Flag football.

Mr, LiEmeLER. Touch football?

Mr. DErgapo. Touch football,

Mr. Liererer. Go back and tell us all that you can remember about this trip
to Tijuana?

Mr. DeLaavo. Well, it happened on one of our weekends off,
Mr. LimpELER. When was it, approximately?

Mr, DELGADO, Oh, you got me there. I would say about May, something like
that.

Mr. Lizseren, In 1959,

Mr. DErgapo. 1959 ; right.

Mr. Lieserer. Can you remember whether your trip to Tijuana was before
the rifle qualification or after?

Mr. DeLgapO, After,

Mr. Lieserer. How much after?

Mr. DeLoapo. Oh, about 3 to 4 weeks, Within the same month period, be-
cause we were about just gotten paid, you know,

Mr. LieseLER. Go ahead.

Mr. DELGADO. And these two colored fellows we had in our outfit, I can't
remember their names, like I told the agents, T don't know why because they
worked in a different department than I did there, never had no trouble with
them, they wanted to go down to Tijuansa; so T had the car, and they asked me
if I would take them down there. 8o T told them yeah, they are golng to pay
for the gas, so why not, I will go for a free trip. o in the process of getting
ready I asked Oswald if he wanted to go there, you know, and I have asked

him to go to L.A. with me plenty of times and he never bothered going—TI said,
“Oswald, let's go to Tijuana.”
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He said, “Okay, fine." Like a casual dresser, he went like the rest of us
were, in casual clothes.

ey
We went down to Tijuana, hit the local spots, drinking and =o on, and all

¥ " i t didn't register, and I
he says, "Let's go to the Flamingo.” 8o i
anw.wncﬂ_ﬂmnm_ﬂ m. nmw_n him, "Where is this Flamingo? How did you know about
this place? T assumed he had been there before, because when we got on
the highway he told me which turns to take to get to this place, you know. .
LIEBFLER. the Flamingo?

ﬁn. Dexcavo. E_H_Ma?no. right.  And as far as T know It's still there.

Mr. LieserEr. Is this outside of Tijuana? ,

Mr. Dergapo. It's ontside of Tijuana. Have you been over there?

Lieserer. No. \

HM Dercapo. No. Well, it's the street before the buliring. You have got
to E..nww a right-hand turn and you go out for about 1 mile, 2 miles out into
the-boondocks, the country. It's out in the country, about 2 miles away from

ter of the town.
Sﬂurwwn we arrived in there, the way the agents tried to agk me if um_.._.E
known anybody, I told them no; the way it looked, he just had dmmu_Fm—.m
before, but nobody recognized him. The only things I can remember, like
told ERE agents, were the two contrasting gunmunwﬂ. nwn._w_.-n wﬂnoﬂ Hw. _.Mww nnonnrmm
woman, amazon; she must have been at leas 00 H

Wﬂ”ﬂﬂﬂh this fragile-looking fellow behind the bar, one of those funny Emﬂr
you know, and outside of being a very nice and exclusive club, you know—Iit
wasn't ou.m of these clip joints they had downtown, it was far different from
that ; it was really nice, a nice place.

yMr. Lieperer. The bartender was a homosexual?

Mr. DeELGADO. Yes. e )

Lieseres. Was that apparen you

WW.. Dereapo. Oh, yes; it was apparent to us sitting on the bar stool, he looked

like L little kitten; and the other bartender was this big girl. She was a good-
doll. And that's about all
—e.%n.whnmgn eventful happened there. There is where the girls were telling

~ stories, you know. They got these girls, you pick them up there, you know, and

they started telling us stories, and he'd laugh just about the same time I
laughed, and he understood what they were saying.
Mr. LiepELer. They spoke Spanish?
Mr. Dersapo. Right,
Mr. Lienerer. Novw, did anything else happen at the Flamingo that you ean
mber?
..m%aw. WE.?:S No; during the night though I had lost my wallet. That was
when I went to the provost marshal—not the provost marshal—the M.P. gate,
and reported it, but that is neither here nor there. I had to put in for a new
1.D. card and what have you
Mr. Lignserer. This was in Tijuana?
Mr. Dergavo. Tn Tijuana.
Mr. LieserLeR. The shore patrol had an office across——
Mr. Dereapo. Right at the border.
Mr. Lieperer. Right at the border?
Mr. Deraavo. Right at the border they have an M.P. shack, right in the
customs office, but they couldn't do nothing, what money I had was gone.
Like I said, these two Negro fellows, they paid for the way back, you know.
Mr. Lieserer. You did have to put in for a new L.D. card ; is that right?
. DELoapo, Yes.
ﬁ. Lreperes. Did you stay in Tijuana itself or did you stay across the border?
Mr. DeLaano. No; we stayed in downtown Tijuana.
Mr. Loeseren. Do you remember where?
= Mr. Dersano. Right across the street from the jai-alal games, there are !.E.a
hotels, these houses, you know ; and as faras I knew, Oswald had a girl. I wasn't
paying too much attention, you know, but it seemed to me like he had one.
Mr. Liesecer. Did he show any interest in the jai-alal games?
Mr. DELeapo. No.
‘Mr. Lieserer. You stayed over only one night ; is that right?
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Mr. DeLGADO. Yes.
Mr. LiesereR. Saturday night?
Mr. DELagapo. Yes.

Mr. LigseLER. On Sunday you drove back to the base?
Mr. Dergapo. Yes.

Mr. Lmserer. Did Oswald say anything about his trip down there, his ex-

periences, that you can remember?

Mr. DELGADo. No; it was—nothin
i g extraordinary was sald. The way of
down there was so poor, you know. They shouldn't allow a town :wougnn:mcm

exist, things like that.
Mr. LiEsecer., Oswald said that?
Mr. DELGADO. Yes,
Mr. LieserEg, Did you mention to th
D s e FBI the fact that Oswald had a copy
Mr. DELGADO, Yes.
Mr. Lienerer. You mentioned that in 0]
oy s 2 your testimony previously too?
Hw. LieserEr. Did Oswald have any other books that you can remember?
. T. Wnrcbbo He had Mein Kampf, Hitler's bible, but that was circulating
xuwe:n out the battery, everyhody got a hold of that one time or another, you
ﬂm.wﬂ_ ﬂ”u.u he nww.mn M_.m. how did I know he was reading Das Kapital. I said,
y the man e book, and he said th i
byl cacky: at doesn’t necessarily mean that
S0 I told him in one instance I walked into the
room and he wa
book down, you know, as he got up to greet me, you know. $ oing e
M.m says that still doesn't prove that he was reading it.
ell, if you are sitting, reading a book, and som
f s ebody walks Into the room,
¥ou are not going to keep on reading the book ; you are going to put it down and
greet whoever it is; and then I assume he is going to assume you have been
_.mw.ﬁ.um the book, if it is open. It's the only logical explanation,
ey didn’t want to go for that; they wanted to know did 1
! H actually see him
_.mwMEM the book, which I couldn't unless I sneaked up on the guy, uﬂn know.
T. LIEBELER. This is the FBI agent you are talking about? ' ’
Mr. DeLGaDO, Yes, ¢
Mr. Lieseer. But you do remember that when
. you would walk into the
Oswald would be sitting there with thig book and it would be open ? oo
Mr. Dercano. Yes; and then he had this other book. I am still trying to find
out what it is. It's about a farm, and about how all the animals take over and
., make the farmer work for them. It's really a weird book, the way he was ex-
w_nEuu it to me, and that struck me kind. of funny. But he told me that the
arier represented the imperialistic world, and the animals were the workers,
gmﬁu« that they are the socialist people, you know, and that eventually
] come about that the socialists will have the imperialists working for
em, and things like that, like these animals, these pigs took over and they
d_wn..m.. _.WE_FN Emnﬁﬂﬁ? farm and the farmer was working for them.
- LIEBELER. Is that what Oswald explain
Mr. DErGano. Yes, N i
Mr. Ligssrer, Did you tell the FBI about this?
Mr. DErcapo. Yes,
Mr. Lieserzr. Did they know the name of the book?
Mr. DeLgano, No.
Mr. Lizeerer. The FBI did not mow the name of the boolk ?
Mr. Drreano. No.
Mr. LieneLer. Do you want to know the name of the book?
Mr. DELGADO. Yes,
Hn. Lieserer. It is called the Animal Farm. It is by George Orwell.
- M..ocﬂuhm”“wmh nh.ﬂ%n__n_nﬂm_ me. I asked him for the thing, but he wouldn't
J X e 't know. The Animal i
e I oo Farm. Did you read it?
Mr. Dergano. Ig it really like that?
Mr. LieBeLEr, Yes; there is only one thing that Oswald did not mention
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apparently and that is that the pigs took over the farm, and then they got to
be just like the capitalists were before, they got fighting among themselves,
and there was one big pig who did just the sanme thing that the capitalist had
done before. Didn’t Oswald tell you about that?

Mr. DeLgapo. No; just that the pigs and animals had revolted and made the
farmer work for them. The Animal Farm. Is that a socialist book?

Mr. LigseLER. No.

Mr. DeELgApo. That is just the way you interpret it; right?

Mr. Lieperrr. Yes; I think so. It is actually supposed to be quite an anti-
Communist book.

Mr. DeELgapo. Is it really? —

Mr. Lieserer. Yes. You and Oswald finally began to cool off toward each
other a little bit; is that right?

Mr. DerLgano. Yes. -

Mr. LieseLer. How did that come nbout?

Mr. DerLeapo, Well, like T said, his ideas about Castro kept on persisting in
the same way as at the beginning, when evidence was being shown that Castro
was reverting to a Communist way of government, you know, and secret state,
secret police state, and the turning point eame about when there was this one
corporal Batista had in his army, very thin, small fellow, and he had no
significant job whatsoever, he was just a corporal in the army, and because
of the fact that a lady stepped forward at the tribunal and said that this
corporal was in charge of mass murdering all these people, that Batista was
supposed to have done away with, they executed him on the pure fact of one
lady's statement with no proof whatsoever.

So I brought that to his attention and he said, *“Well, in all new governments
some errors have to occur, but you can be sure thaf something like this was
investigated prior to his execution but you will never know about it because
they won't publicize that hearing,” yon know.

1 couldn't see that, what was happening over there then, when they started
executing these people on just mere word of mouth.

Batista executed them when he had them, a regular blood bath going on
there. But that's when I started cooling off, and he started getting more
reverent toward Castro, he started thinking higher——

Mr. LererEr. More highly?

Mr. Dergapo. Yes; more highly of Castro than I did, and about a month
later I was on leave, and when I cnme back he was gone. And it must have
been a fast processing, because I wasn't gone over 15 days; when I come back
he was already gone.

Mr. Lieserer. Did you and Oswald stay in the same hut together until he
actually got out of the Marines?

Mr. DErgapo. Yes, .

Mr. Ligserer. Did you ever put in for a transfer to another hut to get away
from Oswald before you went on leave?

Mr. Dergano. I did, but it never went through. I was the hut NCO, and
all the other huts had NCO's, and if I went into another hut I would be under
another guy.

Mr. Lizserer. And you didn’t want to do that?

Mr. DExgapo. No; I had my rank.

Mr. LieserEr. So you stayed there and remained NCO in charge of the hut?

Mr. Drrgano. Yes; but he never got into arguments with me. He liked to
talk politics with one fellow particularly, Call, and he would argue with him,
and Oswald would get to a point where he would get utterly disgusted with the
discussion and got out of the room. Whenever it got to the point where anger
was going to show, he would stop cold and walk out and leave the conversation
in the air.

Mr. Lieeerer, He never got mad at anybody?

Mr. Deroano. Not physieally mad, no.

Mr. Lizserer. Did you ever know him to get into a fight with anybody at
Santa Ana?

Mr. DeLeano. No.

255

B h s



Mr. Ligpersr. Y i
e ou say you did put in for a transfer to another hut; is that
Mr. DergApo. Yes.
W... HhHuU eLErR. Was that permission granted?
r. Dergano. T was waiting for it to be granted. I turned i
%M” sergeant, Mmﬂh I never knew what the outcome was. wnnmnqu Mﬁﬂ% MMM..
never no
-::M me as to why I wanted to get transferred to the other
Mr. Lreeerer. You never did move £
3 s, 0 rom your hut to another hut?
Mr. LaeseLer. You actually were disch
question of your transfer ever came .uwwn SRR et e Gty
Mr. DELaapo. Right.
Mr. Lieserer. When did youn go int
ot s A 73 g o the Marines? You told us before. Let
Mr. DeLeapo. I went into the Marines N
ber 1, 1958.
Mr, Lieserer. You were discharged winr : ; —
o 1 November, approximately.
Mr. LiesErer. 1959 ; is that correct?
Mr. DeLGaDo. Yes.
Mr. Lieserer. Did you go on leave pri
Mr. DELGADO. Yes; I did. Pl oy asharen
Mr. Liesereg. Terminal leave?
Mr. Detaapo. What?
Mr. LieeeLer. Was it a terminal leav
; e, and
or u.,un_un ¥you go on leave and then come back? VISR ok i Joene Mo,
. DELGADO. No. I went on leave and then came b
ack.
ﬁ_.. Lmserer. Where did you go on leave? ¢
»...E.n_.. Wﬂ%g About in August, T think—September to October, something like
ﬁ.uw._u Emm.&m_hnm _mﬂqw.» non m_..ﬂ to California. August or September. I think it
er part o e summer. I ¢
me‘nq York, but when I came back, Oz was Naunm?quuw R
r. LIEBELER. Where did o2
e W you go on leave: to California, or did you come
Mr. Dersapo. To New York.
Mr. Lieserer. Did
e Do you talk to the FBI just about this series of events?
Mr. Lieseres. Do you remember wha
t you told them?
Mr. Dereapo. I told them that T had
gone on leave, and when I ea: b
Mmmamn»n_ﬂnwm wmm.nh discharged and that then they came out with the mn“u_.w nwww
ucicisd 1 | U_“k. then, and that we all had gone under investigation.
vb..‘ e % .“ wam_ tell EM_ FBI agents when you went on leave?
csid 3 A gave them a specific date. I think I told them about
Mr. LizseLer. You didn't tell th
em June or July?
Mr. DELGADO. No. I don’t believe so. m
wmm. Hm.nnnﬂhw. Could you have told them it was June or July?
3 zﬁ. M”.mnbbo. I may have told them June or July. I'm not too sure I know
s midsummer; because I came into New York in the nﬂx—. weather.

Mr. Lieseczr, Did
to nnother b Did you tell the FBI agents that you had actually transferred

Hn. Wﬂgbua No.
5 ’
= UN@F ZHM: didn’t tell them that?
HH. Lieneree. You are positive of that?
n_.nnm.nmuwum._.ﬂﬂua. No; uuh»w M“M M__..mE that Oswald was transferred. [The only
. Sqnqﬂwnmﬂnw e M to my hut, and that I put in for a transfer,
pproved for an NCO to be bumped into my

hut, but it never got
weeks later T went on _Mm.ﬂ..e ved. T guess things came up, and about 2 or 3

Mr. LieseLer. When you came ba
ck from leave, Oswald was gone?
Mr. Deroano. Yes. Prior to my leaving I knew he éhﬁﬁ:ﬂ_sn in for a
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hardship discharge because he had gome to see the old man and so forth and
so on, but, like I say, it usually took so long time to get a hardship discharge,
too.
Mr. Lienerer. So you and Oswald were actually quartered in the snme quonset
hut up to the time Oswald was discharged?

Mr. DELgaDo. Up to the time I went on leave.

Mr, LieseLEr. And when you came back Oswald was gone?

Mr. Dereapo. Right.

Mr. Lieseres. You never saw him after that?

Mr. DELgapo. No.

Mr. Lieserer. Did Oswald say anything to you while you were in the Marines
together about going to Russia?

Mr. DELGapO. No.

Mr. Leseren. He never did?

Mr. DELGADO. No; I couldn't understand where he got the money to go.

Mr. Lieserer. You said before he didn't spend very much money.

Mr. Dereapo. Yes; but I imagine the way it costs now, it costs at least $800
to a $1,000 to travel across Europe, plus the red tape you have to go through.

Mr. Lieserer. When did you see this official-looking envelope that you men-
tioned before with the seal on it? Do you remember when that was?

Mr. Dergapo. Outside of being prior to one of my departures for Los Angeles—
the month, you want?

Mr. LireeLer. Yes; if you can remember it. I mean, was it——

Mr. Dercano. It's hard to say, because we were together so long. It was one
of the weekends I was going into Los Angeles.

Mr. Lieserer. Do you remember whether it was before or after your rifle
practice?

Mr. DEtsapo. No; It was after, because prior to our rifie practice I don't think
we had any political discussions at all.

Mr. LIEBELER. Most of those were after the rifle qualifications?

Mr. DeLcapo. Yes: you see, thig all happened, oh, between when I say, May to
September or May to August, of going on leave, all these incidents, you know.

Mr. Lizserer. Do you remember how long you were back at Santa Ana after
your leave before you were discharged?

Mr. Deroapo. About 2 months, I guess.

Mr. Lieserer. Did the FBI agents ask you about that?

Mr. DErgADO. No.

Mr, Lizserer. You mentioned this fellow by the name of Call.

Mr. Dersano. Yes.

Mr. Lieserer. Richard Call?

Mr. Dureapo. Yes.

Mr. Lizrerrr. Was he in your quonset hut?

Mr. Deraapo, No: he was in our company. He was ina different gquonset hut.

Mr. Lizneier. Was he a friend of Oswald?

Mr. Dergapo. Semifriendly. I know personally that he nsed to call Oswald
Oswaldovich or Comrade, We all called him Comrade, which is German for
friend. We dida't put no communistic influence whatsoever. But then he made
the statement saying, no, he never called Oswald “Comrade,” or anything like

that, you know.
Mr. Limeeree. Who said that?
Mr. Dergapo. Call
Mr. Liznerzr. How do you kmow?
Mr. DErcapo. The FBI agent told me.
Mr. Lieneres. The FBI agent told you that?

Mr. DeEroano, Yes.

Mr. Leserer. You just mentioned the term nOswaldovich” ; is that right?

Mr. Dercano. Yes; he asked me if anyone had called him Oswaldovich. No.
Comrade commissar; yes. We all used to kid around that language. He used to
like it, and he would come out, we would call him “comrade,” and he would go
stralght, jack up and give a big impression. But Call said he didn’'t. Well,

that's his prerogative. He didn't want to get mixed up in it

\
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Mr. LiesrzeEn. But you are pre
e pretty sure you never heard him ecall him

Mr. DeLeapo. That's right.
Mr. Lieseren. Who is Private, First Class Wi
y ald?
Mr. DELgapo. He was in our outfit. TEA8 1S 14 your huk; too)
Wn. HH.VEEP And was he a friend of Oswald?
r. DELGADO. Just speaking acquaintances, o
e That's all. He didn't have too
Mr. Lipeerew. Who didn't?
Mr. Decgapo. Oswald. And these gu
ys were all different, like Wald was
wﬂﬂa mu.ﬂnn“GHm. He was a sportsman. So was Osborne. He was going mnﬂ—nzw
> sports.  And Call was the closest you would come to Oswald because h
ked classical music and good books, now. ' ¢
Mr. LigseLeEr. But Wald and Osborne, ¢
Wi B i e, they were more interested in sports
Mr. DErGapo. Yes.
Mr. LiEngLre. Trgeal
... What about Se nt Funk? Did you mention him to the
Mr. Deroapo. Yes; Sergeant Funk wasn’t in
Oswald. Oswald and him didn’t hit it off at all. T IR, Tt et
Mr. Lieserer. How did that come about?
Mr. Dereapo. Well, one instance was when wi
s e were all standin
HM“EN:?w aaMw _"n%:. We were off this day. And Call and some aﬂwﬂﬂnﬂ&pﬂﬁ
all aroun ere, you know, making like they were,

] , you know, shooti
their guns off, you know, just playing around. So it just happens, #p“u u.ﬁwm
Mp_“m out Oswald was the only one doing it. So they grabbed Oswald and made
o nﬂuh—.aw with a full fleld pack aronnd the football field in the area. And he
Buan unmnﬂwwwu w_w vﬂwnmnﬁ that tour of duty, and it stuck in my mind, becanse it's

e gince basic that I seen that ha 2 1

stepped out, Oswald the first one he seen. I SN e

W“. r.._wﬁﬂhw- Did Oswald complain about Funk after that?

. DErgapo. He had nothing to do with him

The man bad a lot of faults. He was very sloppy. f SEREIN late Sl R

Mr. LreseLeR. Who?

Mr. Dereapo. Funk. And he had a tend

ency to—he was very—
W%ﬂ.m _HNMMM dﬂquw.hB because NCO’s in the Marine Corps, you “qurmﬂufcﬂn
see carry a sword, because when you salute h .
the sword up to here (indicating) like this, f g Sk ine-
and one of these days it” I

happen, because the blade would be swin o gnnghes
] ging next to his ear, and ')
waiting for that thing to ha ! ¢ iripel e
e e o o ppen. That's what I remember about Funk. He

Mr, Lieserer. Do you kn
. > .w ow any of the other fellows in the outfit who might
noumrmwnnwﬂnnuo. No. There was one sergeant 1 was trying to think of, but I

k of his name. I think I gave a name to the FBI agents, Holbi

or—something like that. A .

Mr. Ligrerer. Do yon remember a Corporal Botelho?

Mr. Deraano. Yes. Botelh
ke { of o. He was from upstate California, a potato

Hﬂ. ﬁn“w. .Mw&pp was his relationship with Oswald?

o A U_M same as the rest of the fellows : Not too close.

oy UEEE i Om.auDEn_n ever have any arguments with any of these people?
wonld have -.u..wnEm._.,_nm nvwnﬂaﬂwﬂ.nﬂuwoﬂmmﬂru%““uﬂw“mwwﬁ uﬂnwon».”_ro g
you know, and Oswald wonld .unn some fault in it, not E%ﬂ: nnE e b
"B M”m“wmsaﬂ u_wa“ nm_unwwr and one time I walked in on the Emﬂﬂmﬂ%“&l—umh“ﬂ
b A B Muar t. And they were pretty mad at each other. And, as

o o off. But Botelho was a pretty quiet fellow. .
EmﬂmoEuEEE t about Private, First Class Roussel? Do you remember

g to the FBI agents?

Mr. Dergapo. Ro 1? 1 ort
LADO, usse! Yes. He was a ugﬁﬁw enthusiast. A 1itt e, sh

fellow from Louisiana. In fact, I took him home when 1 got (ISCOHIECU Lrvi

the Marine Corps.

Mr. Lieperer. What rank was Call?

Mr. Diraapo. At the time—at the time when Oswald was in the outfit, he
was corporal. But then later on he got promoted to a sergeant. .

Mr. Lieserer. What was your rank when you were discharged?

Mr. Deraano. Corporal.

Mr. Lieserer. Oswald was what?

Mr. Deraapo. Private.

Mr. TLreperen. Just a straight private?

Mr. Drrgavo. Yes.

Mr. Lieperer. Did Oswald ever complain about the fact that he hadn’t been

promoted?

Mr. DELGapo. No, never. Never. I don't guess he expected it. I knew he was

court-martialed.

Mr. Ligsersr. Did he tell you that?

Mr. Deraano, No. 1 got that from the scuttlebutt, one of the guys who knew
him from overseas.

Mr. Lieperer. Did you hear what he was court-martialed for?

Mr. Dergapo. No. After all this came out later, I read about it.

Mr. Liesrrer. What is the silent area?

Mr. Deraano. That's what I referred to. He put silent area. That's the war
room.

Mr. Ligseres. He, you mean the FBI agent?

Mr. DeLgapo. Yes.

Mr. Ligserer. This is where you actually worked in watching——

{ Mr. DeLgapo, Watching the scopes.

Mr. Lieperen. According to the FBI agent’s notes, you and Ogwald were pass-
ing notes back and forth.

Mr. Dergapo. We worked in & room similar to this, and there woild be a big
plotting board there with the aireraft in flight, and radar sets would be back
there, with the officers back there, and he and I, when we weren't watching the
scopes, we would be writing down what aireraft were up, and we had a small
lamp on our table. So when we wanted to talk, he would hand a note to me.

Mr. LiEBELER. You were not permitted to talk during this time?

Mr. Dergapo. The enlisted men.

Mr. Lieserer. The enlisted men?

Mr. Deraano. Well, the enlisted men were permitted to talk, but not at this
table. The only ones permitted to talk were the controllers who had the aireraft
on their scopes.

Mr. Liererer. Your job was to watch gne of the scopes? )

Mr. Dergapo. Watch one of the scopes, and when we were relieved from doing
that, we sat on the front table and kept track of the aircraft on the plotting
board.

Mr. Ligserer. So while you were actually watching the scope, you were per-
mitted to spenk? You had to talk at that time?

Mr. Dexgapo. Yes, to the aircraft.

Mr. Lizseies. To keep track of the aircraft?

Mr. Drereapo, Yes. That's why they didn't want too much nolse in there.
Just enough for the controller to understand the pilot and vice versa.

Mr. Liengrer. There are two of these FBI reports here that tell me that you
told the FBI that Oswald used to go to Los Angeles every 2 weeks.

Mr. Deraapo, I used to go to Los Angeles every other week.

Mr. Ligsezer. But not Oswald?

Mr. Drrgano. No.

Mr. Ligseren. And you are sure that you told that to the FBI?

Mr. Deroano, Positive.

Mr. Lieneree. You have no question about that at all?

Mr. DEreano, No question about that at all. Otherwise I wounldn't have made
the statement that he had been with me one time. It would have been common
to see him in the train station. But it wasn't.
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‘ar. LIEBELER. Do you
e Hmm.w remember Lieutenant Depadro?
wnn. Lieperer. What wag he?
amnmn.cwwﬂnnmmem S_Nu a first lieutenant, He was from Florida. Hig rents
" ¢ owned—hig family owned g big vownvn:&.un,uu_“na in

Florida. I couldn’t tell the g
ot o) i fnd wwmﬂ—n what town. 1 wouldn't remember that, 1

w“p.. LirreLER. Who was he?
T. DELGADO, He was Just a secti
amwamm oo o i on officer. He worked as a controller, and
Ir, »
padro %ﬂ%ﬁﬁmﬂu&ﬁw g memamepeat], Licutenant; Do
Mr. DeLgavo, Yes. I mentioned th im0 G Lo N i
L. t
at one time, and he fust brushed it ofr, HN»M nﬂ“.% wamEEmMMM o e iked ik
Mr. LIEBELER. Who is Sergeant Lusk? . -
WM”. Dereano, Our Sergeant major.
- LaEperer. Do yoq
T You remember talking to the FRBJI agents about Sergeant
Mr. Dergapo, Right,
.ﬂ... WE.HF What did you tey them?
T. DELGADO. T told them that in one insta
tune E., waking us up in the morning. N n...wn gmmggu”qﬁmr“_ h.W»pﬂM-ﬂ.—..
obod v e

The fi wak
3 ”.3 Mwwnanﬂwﬂmwm € Up and see was the diamond, the stripes, and he sa )
a bad step. We went whu En”wmaﬁn be chemeg oy o A'8" S0 T kmew it was
ﬂ...w, back he sarg, i nm»mu.m i _unM Mwmﬂmm Us out for sleeping. And on the
rest ot s, T wan o gt A he o gDt R wieh, e
for. Bt h e just didn't feel like wal, that
g agents that I was the only corporal on restriction at the same
HM bgg.ﬁ.g M.WMHPE@ES cted your barracks for that?
3 . 1 !
W gy gl ell, it's better to be restricted than to be court-mar-
Mr. Lieseres. It is. Do disen
ok Fou remember 8sing extradition treaties with
Mr. DELgADO, Yes,
w”. WE What was that discussion ?
- Drigavo. Any crime Perpetrated in th ]
e States, say so
Mﬂ.ﬂ“ﬂ&ﬁﬂ%ﬂ“ﬁﬂ in the United Btates, ang they wanted M... m&.ﬂﬂc—“& ﬁwhnwum
iy e could go to. I said, well, not including Cuba, which at that
it akﬂ.u.m MMMEF -Ma_ nwwnam. he could go to Argentina .ﬁEnu I under
-free. u e of] . A
dw__-:x_ Btates, They mo 1 ek Mﬂ MM.H. countries all have treaties with the
r. LignereR. In that discussion what dig Oswi
Wn.b.u. WHE»_E HMM”EHG that I remember, B
- LIEBELER, Did he
ks thitt say he would go to Argenting if he ever got in trouble
ﬂar”.d U»”EE@H“ rmm ever got in trouble ; yes, But this is the period of time
s nuEumnmnuFu% + of taking over the Dominican Republic. And this is what
i : Oswald brought out a fact about g route to take to go to
19.1«...._ nquu..o umn ﬁ.nw m.“:.— U.s. censorship, like if you wanted to get out without being
e u E picked up. And he definitely saiq Mexico to Cuba to Rus-
wum :Hnﬂ ether or not I'm bringing into the fact these two guys that defected
— was the same route, And he told me about the two the sam .
o _amo guys defected, . o
0w, I can’t imagine who he meant. T though errin
t he was ref;
case. But the FBI agent confused me all to heck. He told me wnnﬂnn”h“ WMMM
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later that these two guys from the United States, working for the mathemats-
cians, something like that, defected, taking the snme route that Oswald had told
me about. I remember him explaining to me, and he had drawn ont » regular
little map on a scratch paper showing just how ¥ou go about doing it.

Mr. Ligseren. Oswald did this?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. Lieperer. Your recollection is that he mentioned two men who also de-
fected to Russia at that time?

Mr. Dercano. The same route; yes.

Mr, Liererer. But the FBI man said that didn’t happen until a year after-
wards?

Mr. Dercapo. A vear later.

Mr. LieneLer. Have you checked up on this to find out when these men did
defect?

Mr. DELGApo. No. T took it for granted they had the scoop, you know. T
assume that I may have been interpreting these events and running the two
together. But in my estimation I don't think it was possible. I remember him
at the time mentioning two men that had defected, and we were wondering how
they got there, and he said this is how he would get there, now.

Mr. LiEBELER. Did he say these two men had gone from the United States into
Mexico into Cuba?

Mr. Decgano. He said, “This is the route they took. This is the way I would
go about it. This is the way they apparently did i.” Something to that effect.

Mr. LieseLER. Your recollection {sn’t too clear on that?

Mr. DELGADO. No.

Mr. Lieserer. But you do recall that Oswald mentioned that if he were
going to go to Russia, that he would go to Mexico and then to Cuba?

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. LieseLeEr. Now, you read in the newspapers after the assassination that
Oswald went to Mexico?

Mr. DELaADO. Yes; that he was in Mexico for a while on vaeation or some-
thing like that.

Mr. LIEBELER, Yes.

Mr. DELGADO. Yes.

Mr. Lieseren. Did you read in the newspaper that Oswald had gone to Mexico
with the idea in mind of going on to Cuba ?

Mr. DeL6ADO, No.

Mr. Liesecer. You had never read that in the newspaper?

Mr. DeLgApo. No.

Mr. Lreserer. You didn't know that before now ?

Mr. DELGADo. No; outside of him being in Russia, and he went to Mexico on
his own. From Texas I think he went to Mexico. And I didn’t know him to
cross over into Cuba.

Mr. Ligrerer. Well, now, [ am not saying that he actually went to Cuba.

Mr. DeELGADO. Or had any——

Mr. LizsELER. 1 am saying he went to Mexico with the intention of going to
Cuba.

Mr. Dergano. I didn't read that far.

Mr. Ligserer. You didn't read that?

Mr. Deraapo. No.
Mr, LiEsELER. So there is no chance that you read this later and are confusing

this as something that Oswald said before? .

Mr. Deroapo. No. This was definitely said then, in 1058, and according to
the FBI records this supposed same route or near to the same route was done
in 1960 or 1961.

Mr. LigserEr. Did you and Oswald ever talk abont religion?

Mr. Dergabo. He was—he didn’t belleve in God. He's a devout atheist. That's
the only thing he and I didn't discuss, because he knew I was religious,

Mr. Ligserer, He knew that you are religions?

Mr. DELgADO. Right.

Mr. Lieserer, You are religions?
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; could work for everybody,

Mr. DELGADO. Well, to the effect that T believe there is a God or a Maker.

Mr. LieBeLER, You attend church regularly?

Mr. DELGADO. Yes; and in one instance he told me that God was a myth or
a legend, that basically our whole life is built around this one falsehood, and
things like that. I didn't like that kind of talk.

Mr. LIEBELER. Can you remember anything else that he said about religion?

Mr. Dereano. No; outside of condemning anything that had to do with re-
ligion, you know, He laughed. He used to laugh at Sunday school, you know,
mimie the guys that fell out to go to church on Sundays. He himself never went.

Mr. LIERELER. Did he ever quote from the Bible or anything like that?

Mr. DeLgapo. No.

Mr. Ligreren. Did he ever make fun of the Bible?

Mr. DeLgapo. No. It was just being a good book, written by a few men, you
know, that had gotten together and wrote up a novel, That's all. Outside of
being a well-written book, there's no fact to it.

Mr. Lieperer. But he didn't quote sections from the Bible just to show how
wrong it was?

Mr. DELGADO. No.

Mr. LieseLER. Did you talk to the FBI men about. this question?

Mr. DeLgapo. No. 1 don't think I did. They asked me about religion, and T
told them he was an atheist. That's all.

Mr. LiEBELER. You don't remember telling them that Oswald used to quote
from the Bible and show you how wrong it was and tried to make it look silly?

Mr. DELGADO, No. That was typical of him.

Mr. LieBELER. But you have no recollection of him doing that?

Mr. DeLGaDo. No,

Mr, Lizperer. Do you have any recollection of telling the FBI men he did that?

Mr. Dergapo. No: I don't.

Mr. LiEBELER. Now, this question of socialism, discussions of socialism that
you had with Oswald: Did he compare that with the military life?

Mr. DeLgano. Yes.

Mr. LiggeLeEr. What did he say about that?

Mr. Dergano. Well, this is—military life is the closest to the Socialist way
of life, where you had—Ilet’s see. How did he phrase it—everything was common
or something like that,

gw.hgb_nogpnﬂmﬁnoggwgniw:mﬂ. would be a good
thing?
Mr. DeLeapo. That's right, for people. If they worked for the military, they
instead of everybody being an individualist and just
a few of them having—if they all got together in one common denominator,
if everybody worked with the state owning everything, and everybody worked
nausﬁ__nnﬁn.

Mr. Liererer. Oswald didn't really like the Marine Corps, did he?
Mr. DELGADO. No.

Mr. Lizerer. How could he say that socialism was like the military, and
like socialism, and still hate the military?

Mr. Dergano, He liked the life but hated the military. Some people love to
be bossed around, you know, and told what to do. Yet, the same people may
not like for certain individuals, let's say like Sergeant Funk, for Instance, to
tell them what to do.

Mr. Lieserer. Did you ever have the feeling that Oswald disliked discipline
as a general propesition, or just individual people that told him what to do?

Mr. Dergapo. I would say discipline by certain individuals, you know. He
used to take orders from a few people there without no trouble at all. Just
a few people that didn’t like him or he didn’t like them, or he thought to be—
he thought Funk to be too stupid to give him any kind of order. That was
beyond his level. That was fact. This man was a complete moron, according
to Oswald. Why should he, because he’s been longer, have the authority to
give him orders, you know? So he had no respect for him. If he had respect,
he would follow, go along with you, But if he thought you to be inferior to
him or mentally—mental Idiot, he wouldn't like anything you told him to do.
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Mr. LigseLer. Can you remember any other nﬁanﬂm_unﬁ ab
son aw sociallsm with the Marine Corps or the military

(Short recess.) |

(Question ug.ﬂ% .

. DeLgapo. Well, acco
nuwm”n:ugq. there was always one uamm. , and if mnum MMWM
thing, they all do it with no question, wu.w a«qM«Eﬂ 3
But mu our government, no one person could gi
populace would obey or act to it.
Some may, some ﬂow_;m nﬁw >

he use 1 §—
muwm.n Sgo_.ﬂ : _.Mm indicated that he thought i
body : rders like this and—
Eﬂmﬂ“%»ﬂu&%ﬁnn everybody would obey without question.
E. Lieserer. Were you surprised when you 1
to the Soviet Union? 3 wan
. DeELGADO. Yes; I was.
“Hu. LigsELeR. You had no reason to believe—
apo. No.
._W.w UﬂhHEH.ﬂ. From your association wit
any such nEum.__z
ADO. No. ) ,
ﬁ. HWM%E While he was in the Marine Corps ; i8 that correct
. DELGADO. No.
HM Liesrrer. He never spoke to you or indl
planned to go to Russia?
. DELaapo. No.
m_n... Lizserer. You thought he was going,
Mr. DELaano. To Switzerland. ,
Mr. Lieserer. To school in Switzerland?
DeLaapo. Yes.
wm”.. Lieserer. You are absolutely

out this compari-

ring out that
rding to the point where he m.ﬂ.“w“ﬂaww mﬂ gl
runs along smoothly.
rder where the whole
There were a whole bunch om individualists.
d some would argue about it. That's not the same

t was a good thing that some-

earned that Oswald had gone

h him that he was intending to do

cated to you in any way that he

as you mentioned before—-

certain that you did not indicate to the

ter?
FBI that Oswald accompanied you to Los Angeles as a regular matter

. No.
H“ WH”MM“ You just told them he went with you once?

Mr. DeLgapo. Once.

Mr. Ligseree. In connection with this discu it
Oswald say that he would go to Russia if he ev
you remember that?

on of extradition treaties, did
o got Into any trouble? Do

Mr. Dereapo. He had mentioned Russia as a place of refuge If he ever got into

to the o
but the answers went around ;
“MM WMM_WMMFN Russia or Cuba, Argentina would be the next best.

umn. Lizserer. But you didn’t get any im
to go to Russia?

Mr. DeLgapo. No.

Mr. LieeeiEr. This was just a general

Apo. Yes,

wm” EEE Just general conversation?

Mr. Dergapo. Yes.

Mr, LizseLen. This Pfe, Roussel—

. Dereapo, Right.
Hw Limzrerxe. Henry R. Roussel, Jr.?
Mr. DELcano. Right. -
Lizssres. He was from New Orleans, rig

w-w“. Dereano, No. Baton Rouge, Lousiana, right outside of L3U.

E Lmseier. Roussel was from Baton Rouge?

ﬁ. W._HEHF Wm%.qen remember dlscussing Roussel with the FBI?

HM. ﬁuﬂwﬂrﬂw ﬂmﬂﬂn remember telling them where he was from?

Mr. Drroano. Yes.

Mr. Leneser. What did you tell them?

ther countries, well, I would

pression from him that he intended

1 discussion of extradition treatles?
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o

Mr. Deraapo. Baton Rouge,
know, university—eampus,

Mr. Lizsrrrr. This is when you were at Biloxi?

Mr. Dereano. No; this is at the terminal when we got discharged. Roussel
was on leave. I was discharged. I took Call—Call was discharged also, and
Call and myself and Roussel and another two or three—two other guys,
made a trip to the east coast, but we went down to the South to take Roussel
home, And I remember it well, because it was the year Billy Cannon was
famous down there at the LSU.

Mr. Lieserer. You didn't tell the FBI that Roussel was from New Orleans?
Mr. Dergano, No,

Mr. Lienerer. Do you remember this Pfe. Murray? What is his first name?
Mr. Deteano. Don,
Mr. Liereres. Don?
Mr. Dergano. Don.
Mr. LieseLer. Do you remember him as knowing Spanish to about the same

extent that Oswald knew Spanish, or more or less? What is Your recollection
on that?

Mr. DELaapo. He knew less than Oswald did when Oswald—the Iast time I
seen Oswald.

Mr. Lieserer. How would you describe Murray's command of Spanish?

E.UEE.ZRHS good. In his particular instance it was Dphrases, yon
know, that kind of tallk,

On account of he had taken us to the LSU, you

that much time together.
Mr. Liererer. Did Murray move off post right away,
for a while after he came to——

Mr. Deraano. He lived about—after I got there, about 2 months, and then
his wife—he went to Florida and got married and brought his wife in to Cali-
fornin. T would say he moved off post about February of 1059,

K—..g;n&n most of the marines call Oswald? Did they call him
Lee or——

Mr. Deraapo. No.

Mr. Lieperes, Oswald, just by his last name ?

Mr. DELGADO. Just Os or Oswald. Very seldom
at least T haven't come in contact with, where one fellow referred to another
fellow by the first name, It’s always by the last name, mainly because the

or did he live on the post

Mr. Lienerer. You didn't know that his first name was Lee?
Mr. Dergavo. No.

Mr. LierErER. Would yon say that yon, concerning your contact with Murray,
Just taught him a few phrases or answered questions when he asked you ques-
tions about Spanish, or would you say thatl you engaged in any kind of real
Program to teach him Spanish?

Mr. Dercapo, No; just answer 8ome questions he had or phrases that he
wanted interpreted, that's it

Mr. Liereree. Do you remember a fellow by the name of Charley Brown in
Your outfit?

Mr. Devaano, Charley Brown?

Mr. LigsELER. Yes,

Mr. Deraano. No; that is & name I gave him. T belleve it was one of the
fellows that was in the barracks with ug at one time or another, Charley Brown,
but I can't recall.

Mr. Lizserer. That doesm't ring a bell?

Mr. Dergano. No.

Mr. Lmperre. Did you mention the name of Charley Brown to the FBI?

Mr. Dergano. I may have. We got a Charley Brown in our outfit now,
Mr. Lienerzs. Now?
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tioned Charley Brown.
. Yes; but I may have, may not have men
1 thm w“.m.»%m name of who I thought—felt who MWM ome or two colared tellows
dn't think of it, and just made a X
awﬂ. WMIMMHMMM._ Mc“ don't remember what the name was that you told the FBI
uomw. Dergano. No; Walt, Walt—Watts, that is the name I gave him, not
mﬂﬂmhag Can you think of anything else about Omﬂﬁ% that you think
Eiu.n be of some help to the Commission in its Fiﬁmha:ou._ —— .
Mr, DeLoapo. He didn't like the immediate people over him in . %u. cula;
outfit. All of them weren't as intellizent as he was in his aa&h..ﬂ_.
Eu. Lieserer. What about your estimation, did you think that they
smart as Oswald was?
Mr. Wmﬂbuup Oswald, I remember, for instance, that Oswald used to get in
heated discussions with a couple of the officers there.
Liesecee. The officers? )
”. Dereapo. Right. And they'd be talking about, let's say, polities, ﬂw»_.n_u
: uite .__Hngunm during a break, let's say, and T would say out of the
nn“ﬂ.hw%ou Oswald had them stumped about four out of five times, They wﬂ”
MMH_ out of words, they couldn't come back, you know. %__.Eu Mﬂmq gﬂﬂﬂ.—nﬂ
bappened, it made him feel twice as m_e%n you know. He thought himself
with current events and polities.
uz“”—nhugn He used to enjoy doing this to the officers, I could F.wﬂ.:oﬂ
EH. Deteapo. He used to cut up anybody that was high ranking, rn .E.m._—" 2
t :. and make himself come out top dog. That's why s&m.nm«mu e uﬂ A
M:gwmnﬁnon that wasn’t going his way he would get mad, he'd just w A
you know, and leave. .
Can you think of anything else abou
“—.WE FLoAno. He didn’t drink. He didn’t drink too much. Occasional beer,
! wmumnrgnoma wﬁ%—“n”.u have any reason to think that he had any homosexusl
A ) |
ﬂmﬁawammg. No; never once. It was odd that he wouldn't go onﬂ; ihunn__”ﬂ
but u.maﬁ, once did he show any F&BEM_”M oan wmwﬁu nwﬂﬂ”rwﬂ ﬂ“u M—M nnan i
our outfit that were canght a a
MM“M“M ﬂﬁn they were in the same outfit with us, and that is also in the rec-
t.
the outfit, these two fellows they caugh .
onmm—.angm Did he ever tell yon why he wasn't interested in girls or did
' at with him?
qoﬁ%ﬂ.ﬂbﬁaﬁnﬁm%ﬂ I figured this fellow here looked to me like he was u”&.
Ing M.un wuuﬂq_rn E.Bamﬁ for a goal, he wanted to v@nou ﬂw maBmeM._Mm nwon__uu —imm«
ed that goal, he EO an v
what I mean; later on, after he reach: >R
2 time I knew him he was more or less
or something like that; but the a oy g2 g
and finding out different ideas here an ,
”Wnﬁ“%ﬂ%ﬁﬂumve of a current erisis, you uﬂnﬂa. ﬂun he'd argue that point.
Lieserre. He was a pretty serious-minded fellow
wm“ Dergapo, Yes; he was. Very seldom clowned around, you know.
E_.. Lieperer. Did you think he had much of a sense of wEHo. r? .
Hn. Dergano. No; he didn’t appreciate it. Yom nguwnu wﬂ wn: m“ w—-“u__snh n““— M
' sarcastic sneer all the time, you know. e on! r
Seciatte, any thing that can really identify him was a auirk he had. I don't
know LE:,. it was, when he spoke, the gide of his face wou k31 Jond okone
a hollow and he'd kind of speak through open lips like that, ur na_ s
that's the only thing you could remember about Oswald when he spoke,
ng like that, you know [indicating].
g%aﬂ. FEE:BQE mU._n you m.qmn think that he was mentally unbalanced? .
f uﬁ.. Drigano. He never got real mad where he'd show any ravings of any
3 . He controlled himself pretty good.
-oﬂ-.nwom.h”““w If you can't remember anything else about Oswald, I have
no B.E.m questions. On behalf of the Commission I want to thank you very
much.
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